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ENTREVISTA A JAUME COLLBONI  
“L’Ajuntament pot i ha de fer
més per a Nou Barris, però la
Generalitat també” pàg 14

TRIAS, OPTIMISTA pàg 24

L’exalcalde diu que el resultat
serà “clar” a favor seu

TURISME pàg 24

Maragall culpa Colau 
de la situació dels creuers

Torna la Festa Major de Nou Barris pàg 10

Dies d’alegria

Unapel·lícularecordaràel
segrestdelbus47aTorreBaró
La històrica protesta de l’any 1978 arribarà a la gran pantalla amb veïns i veïnes fent d’extres en el film pàg 10
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A L’ESPAI LÍNIA pàgs 22 i 23

El debat dels ‘números dos’
de Barcelona: confrontats
pels problemes reals

HABITATGE pàg 24

Colau: “Serem la primera
ciutat a aplicar la nova
llei de l’habitatge”
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Gustau Muñoz tenia només setze
anys quan la bala d’un policia va
posar fi a la seva vida. Era l’11 de
setembre de 1978 i aquest jove
participava en una manifestació de
la Diada. Militava a les joventuts
del PCE(i) –el Partit Comunista
d’Espanya (internacional), que
defensava la independència de
Catalunya– i formava part d’un
dels piquets d’aquella mobilitza-
ció. L’acompanyava, entre altres,
el seu germà Marc, que només te-
nia un any més que ell. Després
d’un moment de tensió, i pràcti-
cament sense adonar-se’n, els dos
germans es van separar. “Un
agent ens va intentar detenir i vam
córrer en direccions oposades”, re-
lata en Marc. Al cap d’uns instants,
en Gustau va ser assassinat d’un
tret al carrer Ferran.

En Marc ho recorda com si fos
ahir, però aviat farà 45 anys d’a-
quells fets. Uns fets que, malgrat
aquestes quatre dècades, conti-
nuen impunes. En el seu moment,
el cas es va arxivar sense judici i,
posteriorment, l’estat espanyol
no ha reconegut en Gustau com a
víctima d’un crim de lesa huma-
nitat. Amb tot, el cas ha prescrit. 

És per això que la família
Muñoz ha hagut de fer més de
10.000 quilòmetres i plantar-se
a l’altra banda de l’Atlàntic per
trobar la justícia que Espanya li
ha negat. El passat 22 de març,
Marc Muñoz va declarar als jut-
jats federals de Buenos Aires da-
vant María Servini, la jutgessa de
la querella argentina contra els
crims del franquisme.

UN PRECEDENT JUDICIAL
El camí per arribar fins a la de-
claració a l’Argentina no ha estat
gens fàcil. Després d’esgotar les –

limitades– vies de la justícia es-
panyola, l’any 2016 en Marc va
provar d’incloure el cas a la que-
rella argentina, però va ser re-
butjat perquè només s’acceptaven
fets ocorreguts fins al juny de
1977. Lluny de rendir-se, va pre-
sentar un recurs, però aleshores
li van dir que faltava documenta-
ció. Tampoc no ho va deixar cór-
rer (mai li ha passat pel cap
aquesta possibilitat). I el 2018, en
el tercer intent, el crim d’en Gus-
tau va ser admès a la querella ar-
gentina. “El nostre cas amplia el
període temporal de la quere-
lla”, destaca en Marc, que defen-
sa que “la justícia no podia limi-
tar-se al temps”.

Com en tot, la pandèmia va
endarrerir el procés, però final-
ment va arribar el dia. En Marc va
volar a Buenos Aires el 18 de
març per poder participar, del
20 al 24, en un congrés sobre drets

humans i crims de lesa humani-
tat com a membre del Col·lectiu
pels Oblidats de la Transició
(COT). El dia 22 va declarar da-
vant la jutgessa Servini com a tes-
timoni i querellant de l’assassinat
del seu germà. Hi va haver tres tes-

timonis més i es va presentar
com a prova el documental Gus-
tau, la Transició al descobert, de
Jaume Domènech. L’objectiu d’a-
questa declaració, que va durar
prop de dues hores, era acusar Ro-
dolfo Martín Villa, ministre de l’In-
terior entre 1976 i 1979, i els dos
policies presumptament involu-

crats en la mort d’en Gustau:
Jose Luis Varela Miras i Francis-
co Martínez Menéndez. Però tam-
bé pretenia denunciar el que va ser
realment la Transició espanyola.

“Gairebé 200 persones van
ser assassinades durant aquella
època”, assenyala en Marc, des-
mentint el mite d’una transició
modèlica cap a la democràcia.
“Aquelles morts formaven part
d’un pla establert pel poder”,
afegeix, posant el focus també en
Joan Carles I com a cap d’estat.
Aquesta tasca de denúncia és la
que porta a terme el COT, que
anima les famílies de totes les víc-
times a presentar el seu cas a la
querella argentina.

“L’Argentina està donant una
lliçó de justícia i de democràcia
a l’estat espanyol”, subratlla en
Marc. Per a ell, tot i que admet
que el procés és llarg, el fet d’ha-
ver pogut declarar a Buenos

Aires li ha transmès la sensació
“que s’està avançant”. Que la
justícia per a la memòria d’en
Gustau, doncs, és més a prop.

“UNA PEDRA A LA SABATA”
La querella argentina, però, re-
quereix col·laboració d’Espanya.
I en aquest sentit, tal com es
queixa en Marc, l’estat espanyol
ha sigut “una pedra a la sabata” en
tot moment. “Fins ara només ha
posat pals a les rodes”, remarca.
Però, tot i aquests mals prece-
dents, no perd l’esperança. 

“El govern espanyol no pot
ignorar la justícia internacional
eternament. En algun moment
haurà de començar a col·laborar.
Seria un exercici d’higiene per a la
democràcia espanyola”, diu en
Marc, que fa 45 anys que lluita
contra la impunitat. “No pots
matar un noi de setze anys i anar-
te’n a casa”, sentencia.

Anna Utiel
BARCELONA

Travessar l’oceà per fer justícia

El cas d’en Gustau ha
obert la porta a jutjar
crims posteriors al 1977
en la querella argentina

Marc Muñoz amb María Servini, la jutgessa de la querella argentina, i amb una pancarta acusant Martín Villa. Fotos cedides

» Gustau Muñoz va ser assassinat als 16 anys per un policia en una manifestació de la Diada de 1978
» El seu germà Marc ha declarat recentment a l’Argentina perquè aquest crim no quedi impune
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Estem en un punt on
els vaquers/es han de

decidir a qui pagar el
menjar, si a les seves famílies o a les se-
ves vaques. La sequera comporta i
comportarà una disminució del cens de
boví a casa nostra, i de pagesos també.
Alguns, ja tocats de mort, no conti-
nuaran l’any que ve. Dramàtic.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Dimarts [9-5-2023] en-
cara farà calor, però a

partir de dimecres la
temperatura començarà a baixar i tin-
drem entre 2 i 5 °C MENYS del que to-
caria al mes de maig. I tot això, acom-
panyat de ruixats i tempestes, que tor-
naran a regar les capçaleres dels rius i
localment acumularan més de 50 mm!

@alexsnclmnt

Hoy [7-5-2023] publi-
camos una investiga-

ción gorda en @eldia-
rioes: por primera vez un medio acce-
de al detalle de todas las incidencias,
día a día, en Rodalies de Catalunya. El
resumen es que en 2022 hubo retrasos
graves 4 de cada 5 días y más de 2.000
trenes cancelados.

La certesa que per co-
nèixer tot el que vol-

dries conèixer no t’hau-
ries de morir mai. Que tot és apassio-
nant i la teva ignorància, infinita. Tenir
deu llibres començats i patir per tots els
que no arribaràs a llegir. Quin no viu-
re. I quina tarda més bonica de ploure.
[...] En realitat, no em falta res.

@MAlbercocs@apuente@immaps

La lupa

uè ens està succeint a l’hora d’analitzar el
binomi migracions/drets humans? Com pot
ser que hàgim passat tan ràpidament de re-
ivindicar el dret humà a la mobilitat uni-
versal (art. 7. 2 de la Declaració Universal

de Drets Humans Emergents) a estar immersos en la
manifesta proclamació d’un estat d’excepció perma-
nent contra les persones migrants? Donar una ex-
plicació coherent a aquesta situació no resulta fàcil.
Malgrat que és un tema complex, sí que podem apre-
ciar que, des del món dels drets humans, això obeeix
a una manipulació discursiva al voltant de la condi-
ció de les persones estrangeres.

Aquesta manipulació rau a provocar engany sobre
la necessària interacció existent entre la sobirania de
l’estat i la protecció dels drets de les persones migrants.
Des d’una visió clàssica del Dret internacional públic,
els estats tenien el poder inqüestionable d’admetre i
d’expulsar els estrangers del seu territori. No obstant
això, aquesta concepció absoluta que reconeixia la ple-
na discrecionalitat de cada estat s’ha vist mitigada pro-
gressivament per l’evolució d’altres normes interna-
cionals –en particular, les relatives a la protecció dels
drets humans. Normes que no només afecten l’entrada
o la sortida, sinó també el gaudi de drets i llibertats
fonamentals quan una persona estrangera es troba
sota la seva jurisdicció. L’emergència d’aquestes
normes té per finalitat conciliar dues exigències
oposades: per una banda, la seguretat nacional i la so-
birania estatal i, per l’altra, l’efectiva aplicació del prin-
cipi del respecte de la dignitat humana, en aquest cas
envers les persones migrants. D’aquesta forma, cal pro-
clamar ben alt que, avui dia, la sobirania dels estats
està limitada, en diferents situacions, per la necessi-
tat de respectar els interessos i les expectatives legí-

times de les persones migrants, així com de garantir
el respecte dels seus drets fonamentals.

Aquesta interpretació ens ha de permetre desarmar
i denunciar totes aquelles polítiques i pràctiques d’a-
partheid social que pretenen justificar argumentacions
i comportaments que volen actuar com a protectors cap
als seus (primer els de casa) i com a depredadors respecte
dels que consideren enemics (persones migrants).

Cal denunciar aquesta alteració del règim migra-
tori, ja que descansa en la representació de la perso-
na estrangera com a estranya, on la seva condició és
vista com una amenaça i on la retòrica de la protec-
ció ja no és cap a elles, sinó contra elles.

Davant d’aquesta manipulació que hem constatat,

la pregunta a formular-nos no només hauria de ser:
com és possible aquest horror que comporta una vul-
neració sistemàtica i constant dels drets de les persones
migrants? La pregunta correcta a plantejar-se seria:
com hem permès que les persones migrants s’hagin
pogut veure privades de molts dels seus drets i lli-
bertats sense que això sigui constitutiu de delicte?

En molts casos, es tracta de manifestes violacions
dels drets humans justificades per motius de segure-
tat, de manteniment de l’ordre i de control de la mi-
gració. No són pocs els exemples que en podem trobar
cada dia: la identificació i detenció discriminatòria de
persones en espais públics per sol·licitar la seva docu-

mentació acreditativa de la situació administrativa
(identificacions basades en perfils ètnics, com denun-
cia any rere any SOS Racisme) o els espais de reclusió
caracteritzats per l’espera i la manca de drets (centres
d’internament d’estrangers, com el que tenim a Bar-
celona). Per si això no fos prou, les polítiques de con-
trol migratori incideixen en la il·lògica de l’excepcio-
nalitat en promoure la criminalització de la solidaritat
i la generalització de narratives tòxiques contràries a
les migracions i als estrangers, entre altres mesures.

Ens trobem, doncs, davant d’un procés de deshu-
manització de les persones migrants fruit de l’augment
dels controls migratoris i del desenvolupament de po-
lítiques que produeixen cada cop més vulneracions de
drets humans, patiments, explotacions i, fins i tot, morts.

Ben segur que aquest fals dilema entre la por o la
diversitat estarà molt present en la campanya de les
eleccions municipals. D’aquesta forma, no ens podem
quedar de braços plegats. Haurem de saber escollir
entre veure la immigració des d’un marc discursiu
construït sobre la por a l’altre i la defensa de la segu-
retat mitjançant mesures pròpies d’un estat d’excepció
permanent –amb l’objectiu de reduir els drets de les
persones migrants i mantenir-les en un estat d’inse-
guretat i vulnerabilitat– o aconseguir revertir la si-
tuació per tal de fomentar un enfocament de la ges-
tió de la immigració basat en els drets humans.

Ho tinc clar. Segur que defensar el dret a migrar i els
drets de les persones migrants contribuirà a fer que les
nostres societats siguin més justes i solidàries, on la mi-
xofília (l’aposta per entorns heterogenis i diversos) der-
roti la mixofòbia (por d’allò que és desconegut o no es
vol conèixer). Independentment que doni o no vots.

Article publicat originalment el 24 d’abril

El fals dilema entre la por o la
diversitat estarà molt present en

la campanya de les municipals

per David Bondia, síndic de greuges de Barcelona

La diversitat contra la por?
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Polèmica inauguració 
d’unes escales mecàniques1

2
Amparo Cid Martín: sinònim 
de vocació per ajudar els altres

“Vam ser la primera entitat de la ciutat que
es va dedicar a l’esport com a extraescolar”

Una pel·lícula recordarà 
el segrest del bus 47 a Torre Baró

El + llegit líniaNouBarris.cat

3

4

5

L’arxiu històric pioner que recull “la memòria 
de la gent” de Nou Barris des de 1983

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nou Barris no comparteix necessàriament les opinions 
que els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@carlesral: Més creuers, menys aigua;
més creuers, menys habitatge; més cre-
uers, més residus; més creuers, més es-
calfament... #StopCreuers.

@perearagones: El Govern inicia el procés
d’expropiació d’habitatges de grans teni-
dors buits des de fa dos anys, que permetrà
incorporar-los al parc de lloguer social.

#HabitatgeSocial

@elpiratavell: Rodalies és una arma elec-
toral. Ara i sempre. I això explica per què
tot continua igual, i per què qui més la pa-
teix són les que menys tenen.

#UnDiaMésARodalies #StopCreuers

Safata d’entrada

Hi ha persones que amb
prou feines poden pen-
sar en elles mateixes

perquè els anem demanant que
tinguin en compte els altres.
Em posen malalt aquells que
van donant lliçons d’això que
anomenen empatia, alteritat, bé
comú i coses així, però després,
a la intimitat o a l’esbarjo, es pas-
sen pel folre tot el que diuen.

És impossible separar el sub-
jecte de les seves circumstàncies.
Deixeu-me dir per començar que
no es pot definir tan alegrement
el que normalment considerem
bo o dolent. El comportament
humà, diria el meu professor Jo-
sep Maria Puig (i jo ho compar-
teixo), està totalment determinat

La veritat
per Francesc Reina

per les influències que rebem de
l’exterior. A més, estem molt llu-
ny de controlar-les, per més
que diguin aquells que escriuen
llibres d’autoajuda. La qüestió,
encara que sembli absurd, és
que no som conscients del que
ens passa... I això és pastura del
missatge de l’autoritarisme, el
consumisme, l’aïllament...

De la teoria sobre les po-
mes podrides surt aquesta
gran pena que insisteix sobre
els elements patològics que

volen explicar les responsabi-
litats personals. La qüestió és
que puguem controlar els nos-
tres entorns per ser autònoms.

Que difícil... Molt d’això té
a veure amb la política. A veu-
re si ens n’assabentem: el ca-
ràcter no designa la conducta.
Això és el que ens volen fer
creure. No hi ha comporta-
ments estables, només hi ha si-
tuacions. És impossible sepa-
rar els individus de les nostres
circumstàncies.
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Els semàfors

Una productora de cinema que
treballa per fer una pel·lícula

sobre el mític segrest del bus 47,
l’any 1978, s’ha posat en contacte
amb l’Associació de Veïnes i Veïns
de Torre Baró perquè l’ajudi 
en l’organització dels càstings 

i en altres qüestions. 
pàgina 10AV Torre Baró

El Districte impulsa una nova
activitat per a la Festa Major de
Nou Barris. Es tracta de la ruta
panoràmica gratuïta en bus 

que recorrerà alguns dels espais
més emblemàtics de la zona 
i que tindrà les explicacions
històriques corresponents. 

pàgina 10Districte

La Fundació Barcelona Comerç
va organitzar el passat

9 de maig la celebració del 
Dia Europeu del Comerç de
Proximitat, amb parades de
botigues al carrer i amb

actuacions de cantants d’òpera
de primer nivell. 

pàgina 28Barcelona Comerç
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NLes millors
perles

Wallapop va felicitar i publicitar el Dia de la Mare amb una
notificació que deia: “Trucada perduda de ta mare”.

Desenes de persones òrfenes van criticar la campanya per
l’ensurt i la tristor que els va provocar. L’empresa s’ha disculpat.

Una ampolla de vi i piruletes. Sembla que l’ésser humà
no necessita res més que això per sobreviure cinc dies

en un bosc australià. Almenys així és com ha aconseguit
mantenir-se amb vida una dona rescatada recentment.

Tres lladres roben fins a 200 vambes en una botiga del Perú.El botí inclou diferents marques, colors i mides, però totes
les sabatilles tenen una cosa en comú: són totes del peu dret.
No sabem si als tres lladres els faltava la cama esquerra.

Enxampen un treballador de Correus que robava part
del contingut dels paquets abans d’entregar-los als

legítims propietaris. Un vídeo publicat a TikTok ha exposat
aquest lladre i ara l’empresa investiga el cas. 

LA FOTOTwitter (@RoyalFamily)

Mirada pròpia

Als voltants del Dia del Treballador s’acumulen
les propostes i reivindicacions sobre el món
laboral expressades des de diversos sectors
de la societat. Els que solen fer més soroll són

els sindicats, perquè són els que presumptament re-
presenten els interessos dels treballadors i, per tant,
utilitzen l’aparador de l’1 de maig per reclamar millores
salarials, més llocs de feina i altres mesures que ga-
ranteixin la qualitat de vida dels treballadors, com la
proposta estrella d’enguany, que és la setmana labo-
ral de quatre dies o, dit d’una altra manera, el cap de
setmana de tres jornades de festa.

També el sector empresa-
rial aprofita el reclam de la ce-
lebració del treball per dir-hi la
seva. Aquest és el cas de la com-
panyia Clece, que la setmana
passada va anunciar el projecte
Barcelona Emplea, una inicia-
tiva per oferir feina de diferents
perfils professionals a persones
en situació vulnerable a través
d’un bus que farà parada a qua-
tre ciutats metropolitanes: Sit-
ges, Vallirana, Martorell i l’Hos-
pitalet de Llobregat. És com
aquell bus en el qual viatjava Jor-
ge Fernández i el seu equip de re-
habilitació d’edificis en el pro-
grama d’Antena 3 Esta casa es
una ruina, però en lloc de gua-
nyar-te uns dies de vacances
mentre et reformen la casa aquí
el que t’ofereixen és que treba-
llis perquè amb el teu salari et
puguis arreglar la casa, si és
que en tens.

Uns altres que aprofiten el dayketing del Dia del
Treballador són les consultores, les empreses de re-
cursos humans i les agències de màrqueting. La xar-
xa s’omple d’estudis i d’informes sobre les temàti-
ques més inversemblants relacionades amb el món
laboral. D’aquestes, les més curioses i, en certa ma-
nera, frívoles són les enquestes sobre els hàbits i cos-
tums dels treballadors, que és una manera legal d’in-
vestigar la vida del proletari i, alhora, semblar que
a les empreses els preocupa com se sent el penca-
ire i què l’amoïna.

Dins d’aquest àmbit del work reality, la que més
m’agrada és la branca de les relacions personals en
l’àmbit laboral. Per exemple, sabíeu que els profes-
sionals que tenen un amic a l’empresa treballen més
i millor? Segons un informe de la consultora Gallup,
les persones amb un amic a la feina estan més com-
promeses amb el treball, són més propenses a inno-
var i a compartir idees, a fer més tasques en menys
temps i, compte amb la dada, també es diverteixen
més. Quin descobriment! És com aquella antiga fra-
se-acudit que deia: “Masturbar-se està bé, però fo-
llant coneixes gent”.

Un altre estudi –aquest, de l’empresa Randstad– diu
que vuit de cada deu treballadors espanyols afirmen que
compten amb, com a mínim, un amic a la feina i que es-
tan més contents que un gínjol. Tant, que donen més
importància al valor d’aquesta amistat que al seu pro-
pi sou. En part, s’entén, perquè passem un terç de la nos-
tra vida treballant, per la qual cosa compartim més ho-
res amb els companys de feina que amb la nostra família
o amb el gat, i ja se sap que el tracte porta el contacte.

Ara bé, tenir un amic a la feina compensa o seria
millor estar més sol que un mussol però no haver de

treballar? Està clar que la fantasia d’Il dolce far nien-
teno està gaire ben vista, perquè sembla comunament
acceptat que l’acció natural de l’home és treballar. “El
treball us farà lliures”, deien els nazis. En canvi, el cò-
mic Pepe Rubianes ironitzava: “El trabajo dignifica,
te honra, te realiza, te luce, te abrillanta y te da es-
plendor. Hasta te pone cachondo. Es la hostia.
Hay que ver lo cachonda que va la gente a traba-
jar a las seis, las siete y las ocho de la mañana”.

També la música, que sovint és un fidel reflex del
sentiment popular, està plena de hits que demonitzen
el treball: No me gusta trabajar (Los Rebeldes), La

vida pasa felizmente – Es una
lata el trabajar (Luis Aguilé),
Sympathique – Je ne veux pas
travailler (Pink Martini)… I des-
prés tenim Peret, que a Sabo-
reando cantava: “El portero de
mi casa dice que ya no trabajo,
que le pregunte a su hija cuando
la tengo debajo”. Aquest vers
rumber sembla l’himne de l’in-
cansable rei emèrit: potser en sa
vida mai s’ha acotxat per treba-
llar ni per arreplegar un tovalló
del terra, però, pel que es veu, no
ha parat quiet i mai li ha fet
mandra saltar de llit en llit. De fet,
entre ell i Julio Iglesias, podrien
colonitzar tota Austràlia amb la
seva descendència.

De la mateixa manera que
sempre hi ha un dentista díscol
que no coincideix amb els altres
nou a l’hora de recomanar un
dentífric, a les enquestes sobre el
món laboral també es recull un pe-

tit percentatge d’outsiders que opinen, però com que
són minoria, no es converteixen en tendència. Són au-
tèntics mestres esquivant el treball que s’inspiren en al-
tres personatges que han arribat a la fama per no fer res
o per fer-ho malament, com Homer Simpson, Jeffrey
Lebowski, Peter Griffin o Jay i Bob el Silenciós. Gent ran-
dom que, quan en els estudis de mercat els pregunten
“què estàs fent actualment?”, pot ser que els responguin
“preparant un collar de macarrons per al Dia de la Mare”.

Article publicat originalment el 2 de maig

per Víctor Porres

Els amics de Peter (Griffin)
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@sempresaludava: Ahir un nen va anar a
classe amb un rellotge que li havia cagat el
Tió, que no marxa mai de casa seva. Després
que si la mainada es torna gilipolles.

@scalvocarrio: 97 candidats canvien de
formació per les municipals i passen de Cs,
PP o SOMI, entre altres, el 2019, cap a la
formació d’extrema dreta [Vox] el 2023.

@RamonIglesias68: 6.927 víctimes espe-
ren torn per ser exhumades de les fosses
comunes del genocidi franquista a Catalu-
nya. Al ritme actual trigaran 1.400 anys.

Flaixos

Tribuna

«Abans que un bombardeig la tornés boja»
‘Homenatge a Teresa’, Ovidi Montllor

Cada dia, a cada passa, una primíssima línia frà-
gil ens separa, o potser ens adhereix sense solu-
ció de continuïtat, amb un subsol que encara con-
té els substrats del que som, concentra totes les

pors acumulades i condensa el trencaclosques d’una me-
mòria fràgil. Ho dic perquè ara que la Model ja no és pre-
só, rere 100 anys d’història i 113 penes de mort, esdevé ga-
irebé imprescindible no perdre’s la impressionant feina-
da que han realitzat la fotògrafa Ana Sánchez i l’historia-
dor Xavier Domènech sobre els refugis antiaeris de quan
plovien bombes a la ciutat que no era dels prodigis. Es tro-
baran, es toparan, amb 170 imatges sobre aquella Barce-
lona subterrània, construïda, com és norma de la resistència
en aquesta país, a través de l’autorganització, l’enxarxament
veïnal i l’esforç comunitari de la rereguarda. Si s’atansen
a l’antic pou del dolor i el càstig que és la vella presó veu-
ran, a les galeries 3 i 4, una insondable exposició carto-
grafiant i localitzant 1322 refugis autoconstruïts, on bar-
celonines i barcelonins es protegiren del foc del cel i on se
salvaren milers de vides. L’Ana hi ha posat el cos, l’ànima
i l’ull per tots nosaltres. Llum tènue contra l’horror i ull per-
sonal entre penombres, sota tots els clarobscurs, per ga-
rantir una mirada col·lectiva en els replecs de la memòria.
Aquell subsol no és pas lluny, i sobre ell caminem quoti-
dianament. El passat 30 de març, quan s’inaugurava, en-
cara prenia la paraula la veïna de Sant Andreu Montser-
rat Sala, a 94 anys. Com a testimoni viu en primera per-
sona. Tan lluny i tan a prop.

La memòria no ens deixa mai en pau i, alhora, és im-
possible construir cap pau sense ella. Alacant, Barcelona,
Gernika i aquells primers bombardejos feixistes contra la
població civil van inaugurar, com a laboratori de proves ne-
cròfil, un model vertical de destrucció demencial que aca-
baria normalitzant-se. Santiago Alba Rico va escriure fa molt
temps sobre aquesta aporia irresoluble: si els camps de con-
centració nazi foren un holocaust horitzontal, Hiroshima
i Nagasaki –246.000 morts– van fundar el funest exter-
mini vertical des de l’aire per esborrar ciutats senceres en
un no res. Però, paradoxalment, com recorda Alba Rico,
l’ordre mundial del 1945 va prohibir el terror dels lager men-
tre legalitzava la crueltat dels bombardejos. Ahir o avui, men-
trestant, les veritats nòmades que Palau i Fabre va deixar
escrites al seu ‘Gernika’ encara romanen i perduren: «Els
infants jugaven a guerra quan de sobte, del cel, d’on ve-
nen, diuen, els àngels i els ocells, queia un xàfec de foc, el
cel era l’infern, l’ordre s’havia capgirat. Tres hores com
una eternitat i aquell joc s’extingia. Els infants ja no ju-
gaven a guerra: la guerra els havia exterminat. Ara tot-
hom pensava igual, perquè tots els cadàvers pensen el ma-
teix. I així començava la gran uniformitat».

La desmemòria també uniformitza. I les ombres del
passat de ‘1.322’ no són només fantasmes del present, sinó
estrictes realitats contemporànies a les quals ens hem
acostumat amb parsimoniosa i radical indiferència con-
temporitzadora. I sí, mirarem l’ahir per poder copsar el
present i saber descodificar el futur. L’exposició no és el
que aparenta –a cavall de la història, la cartografia o l’ar-
queologia–, sinó molt més, i m’atreviria a dir que tot el
contrari –present, brúixola i futur. Si no, no imaginarem
les sirenes i les corredisses civils d’ahir pensant en les cor-
redisses cap al metro de Kíiv d’avui mateix. Mal ens pesi,
el cel de plom s’ha reproduït de forma ininterrompuda
des de 1945. Facin la llista de memòria, si no. Dresden,
Saigon o Santiago de Xile. Sumem-li la memòria de Sa-
rajevo fa 30 anys, de Bagdad i Fallujah en fa 20, d’Alep
en fa 10 o del Iemen des de fa vuit anys. Com si no n’a-
prenguéssim mai –aprendre a mirar, sostenia John Ber-
ger. La mirada, a propòsit de l’exposició, conté una ra-
dical dualitat: la mirada asèptica del pilot del bombar-
der que prem el botó és la que destrueix el món d’una sola
revolada. La mirada de l’Ana, antídot i antagònica, és el
que el salva.

Res no cau del cel –les bombes, sí– i tot es cou sem-
pre arran de terra, des dels subsols on tantes vegades ens
hem hagut de refugiar. Tampoc res comença avui. Les llui-
tes democràtiques de llarg recorregut per la recuperació
dels refugis antiaeris endinsa les arrels, també, en el dè-
ficit estructural i fundacional dels oblits del 1978. Entre les
pioneres que el van obrir fa molt temps hi serà i hi desta-
carà sempre la Pilar Frutos. Una amiga em recorda que
els primers a enfrontar-se a qualsevol mur són els que es
deixen la pell i la cara per forçar la primera escletxa. I sí.
Només érem vailets de barri, fèiem les festes de Gràcia cada
estiu a la plaça del Diamant i allà estava ella, colze a col-
ze, per evitar que, col·lectivament, la postmodernitat s’en-
dugués la memòria. Allà on volien fer un pàrquing s’hi va
quedar finalment el refugi, sota la mirada agraïda del crit
de la Colometa de la Mercè Rodoreda. Recordar avui ho-
res de reunions, de cartells, de tríptics, d’actes i de protestes
és parlar incessantment de la Pilar, tossuda i tenaç, i con-
necta directament amb l’enxarxament veïnal com a refu-
gi democràtic –quan plovien bombes i quan granissaven
oblits. Un mal dia d’un 2020 impossible, la Pilar ens va dei-
xar, i aquest dissabte, finalment, amigues, companyes i pe-
riodistes podrem retre-li el merescudíssim homenatge pen-
dent que li devíem, i que ens devem, al Centre Artesà Tra-
dicionàrius de la Vila de Gràcia. Serà a les dotze del mig-
dia i servirà per dir-li ‘i gràcies sempre’. Per ensenyar-nos
que no oblidar d’on venim ni deixar d’esbrinar on volem
anar requerirà sempre saber quin sòl trepitgem i quants
subsols es mantenen encara vius.

Article publicat originalment el 21 d’abril

La memòria no ens deixa
mai en pau i, alhora, 

és impossible construir
cap pau sense ella.

Alacant, Barcelona,
Gernika i aquells primers

bombardejos feixistes
contra la població civil 

van inaugurar, 
com a laboratori de

proves necròfil, un model
vertical de destrucció

demencial que acabaria
normalitzant-se

“
“

per David Fernàndez

1322 o el subsol com a refugi
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Fa tres anys estàvem tots tancats a casa preso-
ners d’una pandèmia d’abast mundial i després,
a poc a poc, es van anar obrint forats per on và-
rem transitar, dins i fora, al llarg de dos anys.

Dos anys és un període de difícil avaluació; una tragèdia
per als que varen patir pèrdues familiars, un desajust per
a adolescents, un pou d’incerteses per a la major part dels
treballadors i una aventura distòpica per a teòrics i ex-
egetes del catastrofisme socioeconòmic.

Va ser un sotrac inaudit, però en realitat no deixava
de ser un artefacte més d’aquest bombardeig lent però
continuat que es va iniciar l’any 2007 amb la primera cri-
si financera i que configura un contundent atac contra
aquesta meravellosa construcció social que anomenem
estat del benestar. Hi ha una coincidència de factors que
ho determinen: transició digital, canvi climàtic, globa-
lització i concentració econòmica, intel·ligència artificial
i desaparició dels models alternatius que varen donar sen-
tit al debat polític al llarg del segle XX.

Semblaria que hem sortit de la pandèmia més indi-
vidualistes i hedonistes, i malgrat les aparences d’una ma-
jor preocupació pel futur del planeta, més insolidaris, in-
tolerants i incívics. L’increment del consum domèstic és
un fet irreversible que val per als continguts culturals o per
a les compres bàsiques. És eficient i de vegades més eco-
nòmic, però suposa una reversió de l’activitat comunità-
ria convertida en un espai de festa on no importa gaire si
acaba en “botellot” o en l’interès del contingut. L’espai pú-

blic esdevé terreny de conquesta i el soroll la mesura in-
defectible del grau de tolerància. I si bé és cert que les mo-
lèsties d’una nit farcida de litúrgies hedonistes són evidents
a molts racons i places de la ciutat, renunciar a l’ús comú
dels espais públics és tan absurd com inútil. Vivim una
època amb absència de debat rigorós amb massa opinions
prefixades, irrebatibles i de vegades sectàries. Són les xar-
xes, diem, però nosaltres les omplim diàriament.

Res és casual –potser ho assenyalo víctima d’una anà-
lisi pròpia del materialisme històric–, però més enllà de

les aparences, el fet és que la pandèmia ens ha adoctrinat
i acovardit amb una exagerada exigència de més serveis
públics per protegir-nos de nosaltres mateixos: més ne-
teja, més seguretat, més serveis socials i més ajudes eco-
nòmiques. És comprensible, perquè l’Estat s’ha conver-
tit –i l’hem deixat convertir–en el nostre mantra protec-
tor. Estem transitant per moments marcats pel pessimisme
vital on el futur està poc incentivat i la certesa d’un destí
prefigurat per tecnòlegs i polítics populistes sembla escrit. 

El pessimisme social no és una novetat històrica; va

marcar el final de l’edat mitjana i es va instal·lar pro-
fundament a Europa el segle XX entre les dues Grans Gu-
erres, però d’aquests i altres períodes de crisi en van sor-
gir grans moments de renovació política i econòmica mar-
cats sempre per una elevada presència de la cultura, con-
duïda, primer, per la Reforma Protestant i, després, pels
moviments de la democratització cultural. Però, tot i que
la història està farcida de petits i grans moments d’il·lus-
tració, el d’ara és el primer que té un abast universal i afec-
ta tots els humans, i cal llegir-ho com una oportunitat.

Tot canvi de paradigma necessita una refundació cul-
tural. La d’ara serà digital i també serà profundament de-
mocràtica, perquè, més enllà de multiplicar l’accés als béns
culturals, permet una gegantina socialització dels ins-
truments de creació i participació cultural. Aquest és el
debat real que ens proposa la intel·ligència artificial i la
distribució digital de tota mena de continguts. És cert que
fa por, perquè els grans canvis suposen nous actors i nous
missatges, però per poc que ens hi posem i trobem les ei-
nes que configurin noves ètiques ecològiques, nous pac-
tes socials i nous criteris institucionals, el futur tornarà
a ser de nou l’únic escenari real de la vida dels humans. 

L’estat del benestar (que es fonamenta en el princi-
pi de la redistribució de la riquesa) i les noves tecnolo-
gies del coneixement són una combinació imparable a
la qual no li falten enemics. Economia més justa i cultura:
aquesta és la fórmula de l’Europa de la segona meitat del
segle XX i la que es torna a dibuixar després de la covid.

L'estat del benestar i les noves
tecnologies del coneixement 

són una combinació imparable
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per Xavier Marcé, regidor de Turisme i Indústries Creatives de l’Ajuntament de Barcelona i regidor de Nou Barris

Contra el pessimisme social
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La policia desmantella un
punt de venda de drogues

SUCCESSOS4Els Mossos d’Es-
quadra i la Guàrdia Urbana van
fer una operació conjunta el 10 de
maig per desmantellar un pis
que funcionava com a punt de
venda de drogues al barri del
Turó de la Peira. L’operació va
sorgir després que els veïns es
queixessin de la forta olor de
marihuana a l’edifici.

L’operació es va tancar amb
un detingut, a més de requisar
una arma de foc, diverses quan-
titats de drogues, diners en efec-

tiu i estris, diferents documents
i targetes falses. Després de l’o-
peratiu, la policia va retornar el
pis a la seva propietat.

LES QUEIXES VEÏNALS
Fonts municipals afirmen que la
investigació va començar gràcies
a les queixes de la pudor i soroll
dels veïns que va recollir la Unitat
Territorial de Nou Barris de la Gu-
àrdia Urbana, i que feien refe-
rència a una plantació al carrer de
Beret, lloc on es va fer l’operatiu.

FESTA MAJOR4El 18 de maig
arrenca la Festa Major del dis-
tricte, que s’allargarà fins al 21
del mateix mes. Una de les no-
vetats de la celebració d’engua-
ny és la ruta en bus panoràmic
pels diferents barris de Nou
Barris. Una iniciativa que con-
trasta amb el clàssic bus turístic
que recorre la ciutat, però sem-
pre lluny de Nou Barris.

Així doncs, el bus panoràmic
recorrerà alguns dels espais em-
blemàtics del districte, com per

exemple el passeig Fabra i Puig
o la plaça Virrei Amat, incorpo-
rant les explicacions pertinents
a cada espai.

El bus serà gratuït i només
caldrà reservar plaça per pujar-
hi. El recorregut està previst
que duri una hora i trenta mi-
nuts i tindrà diverses opcions de
sortida: des del Centre Cívic
Can Verdaguer, la Biblioteca les
Roquetes i la seu del districte. A
més, el recorregut només es farà
els dies 20 i 21 de maig.

D’altra banda, la festa major
viurà l’entrega dels Premis Nou
Barris el mateix 18 de maig,
com un dels actes que donarà el
tret de sortida de la festivitat.

TEMPORADA DE FESTES
Abans de la festa de Nou Barris,
el barri de Porta va estrenar la
temporada de celebracions el
passat 5 de maig. Cercaviles,
concerts, cinema a la fresca o la
fira d’entitats han estat prota-
gonistes de la celebració.

La policia ha desmantellat un pis de venda de drogues. Foto: Twitter (@mossos)

Unafestaperconèixerelsbarris

El bus recorrerà diferents punts del districte. Foto: Districte

Literatura | Participació massiva al Concurs Literari
El 35è Concurs Literari de Nou Barris s’ha saldat amb 306 participants. Una
de les dades curioses és que hi ha hagut obres originals de Cuba i Veneçuela.

El concurs ja es va acabar i els premis es van entregar el 8 de maig.

MEMÒRIA HISTÒRICA4Una de
les històries més icòniques de
Torre Baró farà el salt a la panta-
lla gran 45 anys després. El maig
de 1978, un conductor d’autobu-
sos i activista veïnal, Manuel Vi-
tal, es va convertir en heroi en se-
grestar el bus de la línia 47 i por-
tar-lo fins al barri. El seu objectiu
era desmentir l’argument de l’A-
juntament, que negava el pas d’a-
quest transport públic per Torre
Baró al·legant que el camí per ac-
cedir-hi no era apte per a aquells
vehicles. Gràcies a Vital, poc temps
després, es va aconseguir que el
bus arribés a Torre Baró. Una fita
que aviat serà una pel·lícula. 

L’Associació de Veïnes i Veïns
de Torre Baró va anunciar el 10 de
maig que la productora de la
pel·lícula, a més, ha contactat
amb l’entitat perquè vol comptar
amb gent del barri per aparèixer
al film com a extres. Hi haurà dos
càstings els dies 15 i 19 al Centre
Obert Torre Baró i al Casal de Bar-

ri. S’hi poden presentar nens i ne-
nes de 7 a 12 anys i homes i dones
de totes les edats.

La presidenta de l’AVV, Mi-
caela Rodríguez, assegura que el
veïnat està “molt content” i en-
grescat amb la pel·lícula. “Mira
que s’han fet pel·lícules a Torre
Baró, però fins ara mai havien
comptat amb la gent del barri. És
el primer cop que una producto-
ra es posa en contacte amb nos-

altres”, destaca Rodríguez. D’al-
tra banda, la productora s’ha
compromès a arranjar els ge-
gants del barri, que fa anys que no
surten al carrer i estan deteriorats.
I això no és tot: també ha dedicat
esforços a recuperar la bandera
del barri, pràcticament oblidada
pels veïns actuals. “S’estan fent les
coses molt bé”, admet Rodríguez,
que també celebra que la pel·lícula
donarà “visibilitat al barri”.

El segrest del bus, l’any 1978. Foto: Arxiu Històric de Roquetes-Nou Barris

Una pel·lícula recordarà el
segrest del bus 47 a Torre Baró
» La productora busca veïns i veïnes per aparèixer-hi com a extres
» També restaurarà els gegants i recuperarà la bandera del barri
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4El flamenco té una nova cita a
Nou Barris. Els concerts de Desvarío.
Flamenco 23 Nou Barris aterren al dis-
tricte els dies 20, 21 i 22 de juliol. I
ho faran, com l’any passat, en el
marc de la programació del Grec, el
festival d’estiu de Barcelona, i en el
mateix emplaçament, el Pati de la
Seu del Districte.

Els recitals arrenquen amb Ro-
sario La Tremendita, un dels noms
més rellevants de les escenes ex-
perimentals del flamenco, que pre-
sentarà l’espectacle Tremenda. Li
diuen la cantaorapunk, tant per la
seva actitud i la seva posada en es-
cena com per la seva estètica. Tot se-
guit podrem escoltar l’excepcional
guitarra de Rafael Riqueni, un mú-
sic trencador i màgic. 

David Peña Dorantes i Renaud
Garcia-Fons obren la nit del divendres
21 de juliol amb un Paseo a dos, que
satisfarà els melòmans més exigents.
Dorantes és un artista que va créixer
en la tradició flamenca i que tocava
la guitarra fins que va descobrir el pia-
no i va començar a experimentar-hi
amb la màxima llibertat. Renaud
Garcia-Fons, de la seva banda, és un
contrabaixista virtuós, i junts han re-
corregut llenguatges musicals de
mig món. El dia clourà amb la can-

taoraEsperanza Fernández i el gui-
tarrista Miguel Ángel Cortés, dues de
les grans figures del flamencoactu-
al. Ella, nascuda en una família d'ar-
tistes flamencos, ha aplicat durant la
seva carrera els coneixements ad-
quirits a casa.

ANA MORALES, A ESCENA
El festival abaixarà el teló el dissab-
te 22 de juliol amb Ana Morales, una
de les bailaorasmés creatives de l’ac-
tualitat, que ofereix espectacles que
reflecteixen el seu moment vital i
que, per tant, evolucionen al pas de
les seves transformacions perso-
nals. Atresora els més prestigiosos
guardons del flamenco, i és, ni més
ni menys, Premi Nacional de Dansa
de 2022. Per a Desvaríoprepara un
desplegament d’aquests universos
que descobreix i transita amb l’ele-
gància, l’audàcia i la intensitat que
imprimeix en tot allò que fa. 

Abans, però, a les 19 hores, hi hau-
rà un concert de la jove cantaora bar-
celonina Anna Colom i l'orquestra Vo-
zes. L'artista oferirà un recital de fla-
menco vestit amb els arranjaments
vocals que tan bé sap imaginar i har-
monitzar. I ho farà acompanyada
dels joves músics de Vozes, un pro-
jecte musical i social que treballa la

instrucció i la pràctica col·lectiva de
la música en infants i joves. 

A banda dels concerts, Desvarío.
Flamenco 23 Nou Barrispreveu tam-
bé la celebració de conferències
de dilluns 17 a dijous 20 de juliol. A
més, el dimarts 18 tindrem una
col·lecció de poemes d’orientació fe-
minista, de José Luis Ortiz Nuevo, in-
terpretats per les cantaoras Ana
Brenes i Laura Marchal. 

Les entrades ja estan a la venda.
Més informació al web del Districte:
https://ajuntament.barcelona.cat/nou
barris/ca.

DESVARÍO
L’any 2000, el Districte de Nou Bar-
ris va crear un dels festivals flamen-
cos més importants de la ciutat, el
Flamenco a Nou Barris, per on van
passar figures com Juan Habichue-
la, Moraíto, Rancapino, Eva la Yer-
babuena, Israel Galván, Carmen Li-
nares o Mayte Martín.

El 2021, el Districte de Nou Bar-
ris i El Dorado (Sociedad Flamenca
Barcelonesa) van sumar esforços
per recuperar aquella empremta
originària, amb una mirada trans-
versal, inclusiva i familiar. D’aquí va
néixer un festival que, d’ençà d’aquest
retorn, ja va per la tercera edició. 

Nou Barris s’omple de ‘Desvarío’
» El festival de flamenco repeteix a Nou Barris inserit en la programació del Grec

» Les actuacions es concentraran al Pati de la Seu del Districte els dies 20, 21 i 22 de juliol

4L’edició d’enguany del Grec par-
teix de la idea de la coralitat, amb
una programació que reflexiona
sobre com la consciència de grup
enriqueix les qualitats individu-
als. El festival dona valor a la idea
de connexió i aposta per la creació
de sinergies entre diverses disci-
plines escèniques. 

L’àmplia programació interna-
cional i local permet parlar del pre-
sent a escala mundial i posar en es-

cena preocupacions globals com la
conservació de la natura, les veus de
les dones, les conseqüències de les
guerres, la importància de visibilit-
zar les persones en risc d’exclusió so-
cial o la presència creixent de la in-
tel·ligència artificial. 

Enguany la programació s’es-
tendrà al llarg de gairebé cinc set-
manes, a partir del 29 de juny i fins
al 30 de juliol, i es podran veure un
total de 88 propostes.

47è Grec Festival 

El festival Desvarío torna de nou amb un cartell de primer nivell. Fotos: Ajuntament i Javier Caró

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA
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Moltes zones de Nou Bar-
ris pateixen una pobre-
sa estructural que sem-

bla que no tingui solució. Què ha
de fer l’Ajuntament que fins ara no
hagi fet?
Solucionar els problemes estructu-
rals que afecten de manera diversa
Nou Barris requereix inversions, mol-
ta constància i grans complicitats
amb els veïns. Estem parlant d’una
qüestió que té una dimensió edu-
cativa i econòmica, però també ur-
banística i d’infraestructures. Des
del PSC defensem una Barcelona or-

denada, que generi oportunitats i
que recuperi l’orgull de pertinença.
Vull deixar clar que l'Ajuntament
pot i ha de fer més, des del punt de
vista de reforçar els serveis públics,
descentralitzar polítiques i apostar
per projectes que creïn noves opor-
tunitats, però també tinc molt clar
que no som els únics que hi hem d'in-
tervenir. De fet, alguns dels principals
problemes vinculats amb la pobre-
sa i les desigualtats tenen a veure
amb qüestions com el món laboral
o l’habitatge, en les quals l’Ajunta-
ment és un actor més, tot i que la
principal administració responsa-
ble n’és la Generalitat, i aquesta no
està complint prou amb Barcelona.

Una de les cares més cruels d'a-
questa pobresa són els desno-
naments, que sovint colpegen

amb força el districte. Està satis-
fet amb la tasca que ha fet el
consistori per mitigar aquesta
problemàtica?
Crec que la tasca de l'Ajuntament i del
Districte en aquesta matèria ha sigut
força positiva. Ara bé, voldria asse-
nyalar dos punts que penso que són
importants. El primer és que neces-
sitem construir més habitatge social,
i en aquesta matèria hem vist mol-
ta deixadesa per part de la Genera-
litat, que pràcticament no ha fet
res. El segon és que la lluita contra les
desigualtats no ens ha de fer oblidar
que darrere de la problemàtica dels
desnonaments de vegades s’hi ama-
guen altres realitats relacionades
amb les ocupacions delinqüencials,
que pertorben el benestar dels ve-
ïns. Per això, des del PSC hem pro-
posat que les mateixes comunitats
de veïns tinguin un paper més actiu
i que puguin presentar denúncia
quan es produeix una d’aquestes
ocupacions. També que calgui un do-
cument legal per acreditar la titula-
ritat de la propietat o del lloguer, i que
el desallotjament es pugui produir
en un termini màxim de 72 hores.

Vostè ens deia fa poc més d'un
any que un dels seus objectius és
fer de Nou Barris un motor eco-
nòmic de la ciutat i atraure-hi in-
versions de primer nivell. Hi ha al-
guna d’aquestes inversions que
estigui encarrilada?
Quan ho vaig anunciar, precisament
es van incrementar els programes de
capacitació digital i de foment de no-
ves emprenedories al Cibernàrium
de Nou Barris, una aposta emmar-
cada en una estratègia de suport a
la diversificació de l'economia del dis-
tricte cap a sectors tecnològics i
d'alt valor afegit. Una estratègia que
també aposta per la col·laboració pu-
blicoprivada, amb l'establiment, dins
del Parc Tecnològic de Barcelona,
d’un campus gratuït de programa-

ció que en un futur pròxim ens per-
metrà comptar amb nous profes-
sionals qualificats i que ens ajudarà
a continuar generant un entorn tec-
nològic i innovador al districte. 

Si parlem d’equipaments, i més
concretament dels del solar de la
Ideal Plàstica Flor, per què es va
decidir, finalment, ampliar el fu-
tur auditori? Els veïns denuncien
que la resta d’equipaments per-
dran metres quadrats...
Per una raó ben senzilla. Avui, a Nou
Barris no tenim cap auditori d’alta o
mitjana capacitat on puguin venir
espectacles que sí que ho poden fer
a altres punts de la ciutat, i això és
important per generar noves opor-
tunitats culturals al districte en un
equipament de primer nivell, del
qual els veïns i les veïnes es pugu-
in sentir orgullosos. A més, vull re-
cordar que, quan es va expropiar
aquest solar en temps de l’alcalde
Hereu, la voluntat era fer-hi un au-
ditori de districte i una biblioteca. Ac-
tualment, el projecte que s’ha defi-
nit és més ambiciós i dona com a re-
sultat un ús polivalent i molt dinà-
mic, donant també espai a l’esport,
a la cultura i a les activitats veïnals.

El 2018 ens deia en una entrevis-
ta que “si una ciutat no està neta i
segura, la resta no funciona”. A Ciu-
tat Meridiana, darrerament hi ha
hagut moltes queixes i els veïns di-
uen que el barri està brut...
Cal reconèixer la realitat. No estic
satisfet de com ha anat el canvi de

la contracta de neteja, ja que no
s’ha treballat prou bé la transició de
l’antiga contracta a la nova i això ha
generat tensions en algunes zones.
Malgrat tot, cal dir que aquests
canvis també han topat amb els
problemes derivats de la pandè-
mia i que ara estem patint alguns
problemes de subministraments
de nous materials i vehicles a con-
seqüència de la guerra a Ucraïna.
En qualsevol cas, la nova contracta
suposa un increment de recursos
important, i allà on ja s’ha desple-
gat la neteja ha millorat. No tinc
cap dubte que és un tema que es
pot resoldre i que resoldrem. Una
de les primeres coses que faré
quan sigui alcalde és seure amb les
empreses concessionàries i exigir
que compleixin. 

El juliol del 2020, el regidor Mar-
cé ens deia que volia combatre
l'estigmatització de Nou Barris.
Creu que s’ha aconseguit trencar
aquest estigma?
Els alcaldes i regidors socialistes
sempre hem combatut aquest es-
tigma i aquesta mala premsa que, de
forma injusta, de vegades s’ha vol-
gut donar a Nou Barris, sobretot per
part d’aquells que, per cert, no tre-
pitgen el districte des de fa anys. Per
al PSC, la millora de Nou Barris sem-
pre ha sigut una prioritat, i ho dic
amb molt orgull. Només cal veure el
que es deia de barris com Verdum
o la Prosperitat fa anys i el que se’n
diu ara. Tot i això, hem de continu-
ar treballant per combatre aquesta

visió, especialment en punts con-
crets com la zona nord del districte,
i crec que en aquest mandat s'ha
contribuït a fer-ho. 

Pot posar algun exemple?
El Nou Parc de l'Aqüeducte, dignifi-
cant un espai deteriorat a Ciutat
Meridiana, o la celebració d'activitats
de la Mercè a la zona nord. Aquests
són alguns passos concrets cap a la
plena normalització del districte com

a part essencial de Barcelona. Tam-
bé hem treballat molt per millorar el
comerç del districte, i la realitat és que
Nou Barris té el comerç de proximi-
tat que millor s’ha recuperat després
de la pandèmia, amb indicadors mi-
llors que els de la resta de la ciutat.
Això sense oblidar el magnífic acte
d’encesa dels llums de Nadal a la ciu-
tat, que enguany es va celebrar al dis-
tricte, o les jornades econòmiques
que el regidor Marcé ha impulsat per
segon any consecutiu. En definitiva,
Nou Barris és un magnífic exponent
de la millor Barcelona: generosa, so-
lidària i orgullosa de si mateixa i dels
seus barris. El meu compromís és con-
tinuar treballant perquè Nou Barris si-
gui reconegut com el que és: un dels
millors llocs de la ciutat.

Jaume Collboni / Candidat del PSC a l’alcaldia de Barcelona

Jaume Collboni esprem les últimes setmanes abans de les eleccions
municipals del pròxim 28 de maig. En aquesta entrevista amb

Línia Nou Barris, el candidat del PSC a l’alcaldia de Barcelona repassa 
les principals qüestions que han marcat el mandat al districte.

A. Nadeu / A. Ribas
Fotografia: J. Chichelnitsky

“No estic satisfet 
de com ha anat 
el canvi de la 
contracta de neteja”

Perfil | A la tercera va la vençuda?
Jaume Collboni lidera per tercera vegada la llista del PSC per a les eleccions
municipals de Barcelona. El 2015 va obtenir només 4 regidors, el 2019 els va

doblar (8) i ara les enquestes el situen entre els candidats amb opcions de guanyar.

“De vegades, darrere
dels desnonaments s’hi
amaguen ocupacions
delinqüencials”

“Nou Barris 
té el comerç 
de proximitat
que millor 
s'ha recuperat
després de la
pandèmia”
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LES CORTS |Del 16 al 18 de juny les Corts
acull el Festival Circorts, organitzat pel Dis-
tricte i on el circ és el gran protagonista,
amb artistes i companyies locals, estatals i
també internacionals. Alguns dels millors
artistes de malabars, acrobàcies, música,
poesia i, per descomptat, pallassos, actua-
ran durant tot el cap de setmana entorn
de la plaça de les Ceràmiques Vicens, ofe-
rint el millor que saben fer. N’hem parlat
amb la directora artística del Festival Cir-
corts, Cristina Cazorla, i podem avançar
que hi haurà novetats.    

UNA CARPA PER A 200 PERSONES
Fruit de l’esforç per reforçar el valor cultural
i fins i tot turístic d’aquest esdeveniment,
el Festival Circorts incorpora enguany un
nou espai a banda de l’escenari i de l’espai

de tallers habitual: una carpa per a 200 lo-
calitats que s’ubicarà al carrer Benavent.
Allà s’estrenarà un espectacle de cabaret
amb la presència d’artistes locals i interna-
cionals. “Es podrà veure sis vegades al llarg
del cap de setmana”, explica Cazorla, “i hi
haurà passis especials per a la gent gran, el

divendres a la tarda, i per als alumnes de
l’Escola Lavínia, que cada any col·laboren
amb el festival”. Les entrades seran gratu-
ïtes, però s’hauran de reservar a través de
la pàgina web barcelona.cat/lescorts, amb
el mateix sistema que es va fer servir du-
rant la pandèmia. Tot i això, Cazorla confia
que sempre quedarà alguna entrada lliure
per als despistats. 

Una altra novetat respecte als darrers
anys és que el festival recupera els espec-

tacles itinerants, que portaran el circ a di-
versos espais del districte, més enllà del
centre neuràlgic de l’esdeveniment.

ARTISTES DE PRIMER NIVELL
El Festival Circorts ha complert vint anys i està
molt arrelat a les Corts. Amb el temps ha pas-
sat de ser una activitat de barri a convertir-se
en un festival capaç d’atraure artistes emer-
gents amb molta projecció, com la Clara
Reina, de la companyia Proyecto Tránsito,

guanyadora del festival Panorama Circada
2022 i una de les atraccions d’enguany. “És
una artista emergent de Sevilla que fa un es-
pectacle molt bonic amb hula hoops. És molt
especial i amb una interpretació física molt
potent”, revela la directora creativa del festi-
val, el qual és una de les activitats del pro-
grama BCNx10, impulsat per l’Ajuntament
amb fons de l’impost turístic i gestionat per
Turisme de Barcelona. Trobareu més infor-
mació a visitbarcelona.com/BCNX10.<

NOU BARRIS |Roquetes Fashion Food & Wood Week, que
se celebrarà el 17 de juny, és una gran festa que reuneix arts
i oficis, gastronomia i moda, però amb un afegit molt espe-
cial. Els creadors són les persones del barri que participen
en el projecte Més amb menys, que ofereix tallers de costura,
cuina i bricolatge als veïns i veïnes de Nou Barris. És un pro-
jecte del Pla comunitari de Roquetes gestionat per la Plata-
forma d'Entitats de Roquetes que va començar com una
iniciativa social i s’ha convertit en un gran esdeveniment
que ja forma part de la Festa Major del barri i també del pro-
grama BCNx10, impulsat per l’Ajuntament amb fons de l’im-
post turístic i gestionat per Turisme de Barcelona.  

MODISTES, DISSENYADORES I TAMBÉ MODELS
El gran moment de Roquetes Fashion Food & Wood Week
arriba amb les desfilades, caracteritzades perquè els vestits
són fets per cosidores i veïnes que són, alhora, les dissenya-
dores i les models que desfilen per la passarel·la. L’esdeveni-
ment va començar fa onze anys amb l’objectiu d’empoderar

les dones del barri, amb el suport de botigues i comerços
que s’encarreguen del maquillatge, la perruqueria, etc. 

Amparo Iturriaga, presidenta de la Plataforma d’Entitats
de Roquetes, va viure el projecte des del principi. “Va co-
mençar arran de la crisi del 2008”, explica, quan buscaven
“alguna manera d’ajudar les veïnes perquè no es quedessin
a casa”. Amb unes màquines de cosir que havien donat a l’as-
sociació van posar en marxa un taller de costura. “Al cap de
tres mesos els vam proposar fer una desfilada amb els ves-
tits que s’havien fet”, continua Iturriaga. “Va ser molt xulo,per-
què era gent que estava vivint una situació molt difícil i
aquell dia va sortir a la plaça i va gaudir molt”. D’això fa onze
anys, quan participaven en el projecte deu dones. Avui en
són setanta cada setmana. “Sabeu com li diem nosaltres?”,
ens pregunta Iturriaga. “La desfilada de la dignitat, perquè
surten a la passarel·la amb l’orgull d’haver-se fet la roba i la
llueixen davant de tothom”, conclou. Per a més informació
podeu consultar el webvisitbarcelona.com/BCNX10 oel per-
fil d’Instagram@placomunitariroquetes.<

El millor circ de carrer 
el trobaràs a les Corts 
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BARCELONA
districte a districte

Una gran festa de gastronomia, moda 
i bricolatge plena de talent i dignitat

El Festival Circorts
estrena una carpa de 200

localitats on es farà un
espectacle de cabaret
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GRÀCIA |Amb la primavera tornen els cas-
tells. I la colla dels Castellers de la Vila de Grà-
cia torna amb més força que mai. És una de
les més emblemàtiques de Barcelona i
també una de les més espectaculars si ens
fixem en la munió de fidels seguidors que ar-
rossega. “Hi ha molta gent que ens va se-
guint diada rere guiada”, explica la presidenta
de la colla, Montse Igualada. “Si necessitem
gent per a la pinya, podem comptar amb ells.
Sabem que aquell dia hi seran per ajudar-
nos”, afegeix. Per a ella, “els castells són una
expressió de la nostra cultura que s’ha con-
vertit en un espectacle”. 

LES CITES IMPRESCINDIBLES
La Diada Castellera de la Salut és la segona
gran cita, el 6 de maig a les 18 h a la plaça
de la Natura, al Park Güell, emmarcada en

la mostra d’entitats veïnals del barri de la
Salut. Precisament aquesta és una de les
característiques més marcades de la colla,
la seva vinculació amb el territori. Ho con-
firma la presidenta: “Som a Gràcia, que és
una vila molt rica culturalment i també pel
que fa a associacionisme i cultura popular,

i per això ens sumem a qualsevol de les ac-
tivitats que es plantegen a la vila. Si podem
ser-hi, hi anem per fer molt soroll”. A la Salut
els acompanyaran els Matossers de Molins
de Rei i els Sagals d’Osona.

La següent gran cita de la temporada
commemora la trajectòria de la colla. És la
Diada Castellera del XXVI Aniversari dels
Castellers de la Vila de Gràcia, un gran es-
deveniment on participaran els Nens del
Vendrell, la Colla Jove Xiquets de Tarra-
gona i els Capgrossos de Mataró. Tindrà

lloc el 21 de maig a les 12 h a la plaça de la
Vila de Gràcia. 

El juliol arribarà la Diada Castellera de
la Festa Major del Camp d’en Grassot, el
dia 2 a les 12 h, a la cruïlla entre els carrers
Indústria i Grassot. També hi participaran
els Castellers del Poble-sec i els Castellers
de Lleida.

L’última gran cita d’enguany serà la Diada
dels Castellers de la Vila de Gràcia, el 5 de no-
vembre a les 12 h a la plaça de la Vila. Un gran
final de festa on els graciencs estaran acom-

panyats pels Minyons de Terrassa, els Caste-
llers de Sabadell i els Castellers de Barcelona.

A la pàgina web www.cvg.cat hi troba-
reu tota l’actualitat sobre la colla i podreu
apuntar-vos a alguna de les seves activitats,
com, per exemple, els cursos gratuïts que
organitza perquè la mainada descobreixi el
món dels castells.

Els castells formen part del programa
BCNx10, impulsat per l’Ajuntament amb
fons de l'impost turístic i gestionat per Tu-
risme de Barcelona.<

EIXAMPLE |Del 19 al 21 de maig, l’Eixample acollirà una
nova edició de la Fira Modernista i del Comerç de Barce-
lona, una gran festa d’època organitzada per Coreixample,
conjuntament amb l’Institut de Paisatge Urbà i amb la
col·laboració de Turisme de Barcelona. Aquesta edició can-
viarà excepcionalment d’ubicació, a causa de les obres de
la superilla al carrer Girona, i se celebrarà al carrer Bruc,
entre l’avinguda Diagonal i el carrer Consell de Cent. L’eix
central serà l’arquitecte Lluís Domènech i Montaner amb
motiu de la celebració de l’Any Domènech, en comme-
moració dels cent anys de la seva mort.    

COMERÇ DE PROXIMITAT I PARADES MODERNISTES
La fira arriba amb nombroses novetats, com un especta-
cle de teatre i dansa produït per a l’ocasió, l’exposició per-
manent del Genoveva, un vehicle de principis del segle
XX, o les parades modernistes d’arreu. A més, hi haurà
moltes activitats familiars, com ara la rua de cotxes antics,
les desfilades d’època o el trenet de vapor, així com un

gran escenari a la zona de restauració on hi haurà exhibi-
cions i música en viu.

Com és habitual, la fira disposarà de les parades d’arte-
sans i de les del comerç de proximitat i professionals del
barri associats a Coreixample, on també es faran tallers i ac-
tivitats. Però enguany cal destacar la participació d’institu-
cions molt vinculades amb el Modernisme que també hi
tindran parada o estan convidades a tenir-la. Són la Ruta del
Modernisme de Barcelona, la Ruta Europea del Moder-
nisme, la Casa Elizalde, la Torre Bellesguard, la Diputació de
Barcelona i el Palau Güell, els museus de Cerdanyola del Va-
llès, Cardedeu o la Casa Botines de León, el Centre d'Estudis
Lluís Domènech i Montaner, Cementiris de Barcelona, Mo-
dernisme al Maresme, el Consorci de Turisme del Baix Llo-
bregat i Colònia Güell, la Casa Navàs de Reus o les ciutats
de Terrassa, Alcoi, Teruel, Ferrol, Melilla, Riga i Timisoara.

La fira és una de les activitats del programa BCNx10, im-
pulsat per l’Ajuntament amb fons de l'impost turístic i ges-
tionat per Turisme de Barcelona.<

Torna l’espectacle dels
Castellers deGràcia
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BARCELONA
districte a districte

Els grans referents del Modernisme tindran
parada a la Fira Modernista i del Comerç  

“Els castells són una
expressió cultural 
que s'ha convertit 
en un espectacle”
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Collserola floreix i 
fa florir les persones 
SARRIÀ-SANT GERVASI | La Serra de Coll-
serola no és només un pulmó verd. També
és un espai ple de biodiversitat i la millor es-
cola de natura possible per als barcelonins i
barcelonines. I Collserola floreix, la jornada de
fauna i flora a Can Calopa, n’és un bon ex-
emple. La cita és el 20 de maig, des de les
onze del matí fins a les sis de la tarda. L'acti-
vitat té un cost de 15 euros per adult i de 5
euros per infant (d'entre 3 i 12 anys). Els me-
nors de 3 anys poden fer-la gratuïtament. 

UN PROJECTE AGRARI MOLT SOCIAL
Can Calopa és una masia del segle XVI reha-
bilitada i ubicada en una zona de protecció
de biodiversitat tant de flora com de fauna.
Històricament, a la primavera es feia una festa
i s’obrien les instal·lacions als ciutadans, però
ara, segons Dolors Llonch, la directora de Can
Calopa, la proposta és més agosarada. “Volem
que la gent conegui tota la diversitat de flora
i fauna que hi ha a la zona”, afirma. 

Després dels tallers educatius, els visitants
pujaran a la masia per fer un tast del vi que es
fa a Can Calopa i podran quedar-se a un dinar
popular amb productes de la mateixa explo-

tació. I després de dinar, festa grossa amb un
espectacle familiar. 

Una altra cosa molt interessant per desco-
brir durant la jornada és el projecte social de
l'Associació l'Olivera aCan Calopa. I és que l’e-
quip que planta i cuida les vinyes o les oliveres
de l’explotació està format per persones amb
diversitat funcional que viuen i treballen a la

finca, i també en formen part menors estra-
ngers no acompanyats. És per això que Llonch
considera que Can Calopa no només “ha re-
cuperat cultura i patrimoni, vinya o gastrono-
mia”, sinó que “també recupera persones”.

Aquesta jornada és una de les activitats del
programa BCNx10, impulsat per l’Ajuntament
amb fons de l'impost turístic i gestionat per
Turisme de Barcelona.< Foto cedida

Escaneja aquest
codi QR i no et
perdis res!

“Volem que la gent
conegui la diversitat
de flora i fauna que 
hi ha a Collserola”
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Si llegeixes aquestes línies
i tens pensat anar a votar
el pròxim 28 de maig, es-
taràs escollint molt més

que l’alcalde o l’alcaldessa del teu
municipi. Encara que resulta for-
ça desconegut, aquests comicis te-
nen una transcendència que tras-
passa els límits de les ciutats i dels
pobles. A més de consells comar-
cals i diputacions, també s’escullen
els integrants que formaran part
del Consell i la presidència de
l’Àrea Metropolitana de Barcelo-
na (AMB), és a dir, les persones
que dirigiran les polítiques al ter-
ritori més poblat de Catalunya. 

Ara, els més espavilats diran:
“Però això fa anys que passa, oi? No
es tracta de cap novetat”. Tenen raó,
però no del tot. De l’AMB en de-
penen, entre altres, els transports,
els residus, l’ordenació territorial
dels 36 municipis que la conformen
o la gestió de nombrosos espais,
com les platges, la serra de Collse-
rola o la llera del Besòs. A més, hi
ha temes que avui dia van més en-
llà de les competències dels muni-
cipis. Quanta població viu a Bar-
celona i treballa a l’Hospitalet?
Quanta gent ha marxat de la capi-
tal catalana a Badalona o Ripollet
perquè no pot pagar l’habitatge? 

En aquest sentit, quan anem a
votar als comicis municipals tria-
rem els representants –regidors i
alcaldes–que més tard escolliran
qui conforma el Consell Metro-
polità, l’òrgan que s’encarregarà de
posar fil a l’agulla a aquests temes.
Això no és cap novetat. Malgrat
tot, hi ha quelcom que està can-
viant i que fa més importants que
mai les eleccions del 28 de maig.

El passat mes de març, Jordi
Martí Grau, vicepresident de l’À-
rea de Planificació Estratègica a
l’AMB, explicava en una confe-
rència a l’Espai Línia que governar
significa transferir rendes. “Treu-
re diners d’on n’hi ha més per po-
sar-los on n’hi ha menys”, deia.
Mentre que altres organitzacions
com la Diputació presten serveis
als municipis, des de fa un temps
l’AMB està fent polítiques que
tenen una nova dimensió. “Fins
ara s’hi havia resistit molt, però ac-
tualment l’AMB comença a fer po-
lítiques com la Zona de Baixes
Emissions, la unificació tarifària al
transport públic o el Pla de Barris
Metropolità”, va assenyalar Mar-
tí Grau. Dit d’una altra manera, ha
passat de gestionar a governar. 

A més d’això, cal tenir en
compte un altre fenomen: el pres-
supost. El 2022, la partida de
l’AMB va augmentar un 13%, si-
tuant-se en els 2.470 milions d’eu-
ros anuals. És, per darrere de la
Generalitat i de l’Ajuntament de
Barcelona, el tercer organisme
amb més capacitat d’intervenció
de Catalunya. A les eleccions, per
tant, també es decidirà com s’han
de gestionar aquests milions. 

CAMPANYA SENSE INTERÈS
Tot i la seva importància, durant la
campanya segurament no senti-
rem ni un candidat que parli de les
polítiques que cal posar en marxa
a la metròpoli. Així ho reconeixen

els mateixos implicats. “Ni a mi ni
a ningú ens sentireu parlar de
quines són les nostres propostes
metropolitanes”, afirmava l’alcal-
de del Prat i candidat dels comuns
Lluís Mijoler en to crític en una en-
trevista al Línia. De la mateixa ma-
nera, l’alcalde de Cornellà i vice-
president executiu de l’AMB, An-
tonio Balmón, considera que “a
Cornellà s’ha de parlar de Corne-
llà, i la gent, quan va a votar, ha de
votar pel seu municipi”. 

El coordinador general del Pla

Estratègic Metropolità de Barce-
lona (PEMB), Oriol Estela, es
mostra preocupat per aquesta
manca de debat sobre la metrò-
poli. “Estaria molt bé que els par-
tits ens expliquessin quines són les
propostes i el seu pla per al con-
junt del territori, perquè hi ha mol-
tes qüestions que tenen afectació
més enllà del límit municipal”, afir-
ma Estela tot referint-se a temes
com la sequera o el canvi climàtic. 

Alhora, considera que aquest
debat hauria de ser encara més im-

portant a la capital catalana, ja que
és la ciutat que té més pes en mo-
bilitat i activitat econòmica. “En els
debats que he vist dels candidats
de Barcelona, en la majoria dels ca-
sos no mencionen el fet metropo-
lità si no se’ls interpel·la directa-
ment al respecte”, lamenta Estela.
“A Barcelona, si els costa sortir fins
i tot de l’Eixample, imagina’t si han
de parlar de problemàtiques que
van més enllà”, critica. 

És per tot això que el coordi-
nador general del PEMB consi-

dera que els partits “haurien de
presentar un mínim de progra-
ma”, i per aquest motiu, des del
diari Línia hem volgut esbrinar
què planteja cada formació a es-
cala metropolitana. 

NOMÉS UN PROGRAMA
Després de preguntar-ho a les for-
macions més destacades del terri-
tori, només hem rebut un únic pro-
grama electoral pròpiament dit
per a l’AMB. Es tracta del dels co-
muns, que han treballat en un ex-

Actualment, el partit que té més representació a l’Àrea Metropolitana de Barcelona és el PSC. Foto: AMB

A més de votar qui governarà els municipis, el pròxim 28 de maig els ciutadans 
de la metròpoli triaran de forma indirecta els seus representants al Consell
Metropolità de l’AMB. En aquest reportatge expliquem qui té programa 

electoral explícit per al territori i qui no, i quines són les propostes dels partits.

Unes eleccions sense
campanya electoral
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n Potser el repte més important de
l’Àrea Metropolitana de Barcelona
(AMB), abans de poder gestionar de
forma eficaç qüestions com l’habi-
tatge, la promoció econòmica o el
canvi climàtic, és el de definir-se. És
un òrgan de gestió o un òrgan polí-
tic? Per això, tal com expliquen Rosa
Suriñach, d’ERC, o Lluís Mijoler, dels
comuns, s’ha de debatre sobre si ha
de ser la ciutadania qui esculli per
elecció directa els seus represen-
tants metropolitans o no. A més, s’ha
de discutir si la ciutadania ha de triar
qui presideix l’AMB, un càrrec que

actualment ocupa Ada Colau i que
tradicionalment exerceix l’alcalde de
Barcelona. “Si l’administració gestio-
na recursos, ha de ser la ciutadania
qui decideixi com s’han de gestio-
nar”, apunta l’alcalde del Prat per
afegir que “cal cedir competències a
l’AMB i alhora demanar més compe-
tències per als ajuntaments”. Per la
seva banda, Suriñach afirma que
“ERC està disposada a replantejar la
governança” per tal de donar “més
pes polític a l’AMB”.

No tothom considera aquesta
possibilitat. Antonio Balmón, del
PSC, n’és un ferm detractor. “No cal
enredar-ho més, sinó actuar”, afirma.
“L’elecció directa és perdre el temps,

quan el que s’ha de fer és treballar
en el dia a dia”, afegeix. Tot i que dins
de la seva formació hi ha veus que
consideren el debat, el cert és que en
general els socialistes veuen l’AMB
com una diputació de nivell metro-
polità. Té sentit que així sigui, ja que
amb l’actual model el PSC acumula
gairebé el 48% dels consellers me-
tropolitans i, per tant, el sistema d’e-
lecció a través dels regidors benefi-
cia la seva presència i poder a l’AMB.

En una línia similar s’expressen
altres veus, com la de Xavier García
Albiol, del PP. El candidat a l’alcaldia

de Badalona considera que votar
“no és una prioritat”. “No crec que
existeixi un sentiment metropolità,
ja que l’AMB és més una figura políti-
ca administrativa que, això sí, té
molt valor”. També ho fa Xavier Trias,
que veu aquest òrgan com un gestor
entre interessos de les ciutats.

Més enllà de desitjar un sistema
d’elecció directa metropolità o no,
cal reflexionar sobre qui voldria vo-
tar en unes eventuals eleccions me-
tropolitanes. “Pel que hem vist, la
gent no ho vol, a no ser que s’elimi-
nin altres nivells d’elecció”, diu Oriol
Estela, del PEMB, citant un estudi de
la Fundació Carles Pi i Sunyer. En al-
tres paraules, ens fa mandra votar.

El gran debat

haustiu document amb un cente-
nar de mesures concretes, entre les
quals Mijoler destaca les que tenen
a veure amb els drets socials. “Cal
aconseguir la cohesió social del Be-
sòs i del Llobregat”, afirma l’alcal-
de del Prat. A més, considera que
s’ha de lluitar contra la gentrifica-
ció, que “ja és metropolitana”. 

Tal com deia Martí Grau, els
comuns aposten per una entitat
metropolitana que governi i que al-
hora homogeneïtzi polítiques com
la de les Zones de Baixes Emis-
sions, els plans contra la sequera
o la preservació dels espais natu-
rals. En aquest sentit, l’alcalde
del Prat afirma que “els ajunta-
ments no poden resoldre molts te-
mes sols, com per exemple la pro-
moció econòmica”, perquè això
podria derivar en una lluita entre
ells. Així, considera que potenciar
l’AMB permetria “promoure no-
ves centralitats” i evitar que terri-
toris com el Baix Llobregat “sigu-
in el pati del darrere de Barcelona”.

En realitat, els grans reptes
que esmenta Mijoler són sem-
blants als que altres formacions ci-
ten. L’única diferència és que
aquestes darreres no tenen pro-
grama explícit al respecte i, per
tant, la possibilitat dels ciutadans
de saber amb exactitud les seves
propostes és molt menor. 

LÍNIES MESTRES
El 17 d’abril, els alcaldes més des-
tacats del PSC a la metròpoli es re-
unien a Santa Coloma per mostrar
un gran acord metropolità. En
l’acte es van esbossar les línies ge-
nerals que hauria de seguir la re-
gió en els pròxims anys. Segons els
socialistes, són tres els camps en els
quals treballar: mobilitat sosteni-
ble, habitatge assequible i pro-
moció econòmica. “Cal enfortir
l’oferta de mobilitat pública, que
està al centre de la lluita mediam-
biental, i teixir una política d’ha-
bitatge basada en la rehabilitació i
la construcció d’habitatges asse-
quibles”, explica Balmón. “El mús-
cul municipal no és suficient, i per
això cal canviar d’escala”, afegeix. 

Per la seva banda, ERC també
va fer una trobada similar ano-
menada Conferència Metropoli-
tana el febrer passat. La formació,
que amb apostes com la de Gabriel
Rufián presentant-se a Santa Co-
loma vol millorar la seva presèn-
cia a l’àrea metropolitana, comp-
ta amb un programa marc del que
anomena “la Catalunya sencera”.
El document contempla propos-
tes per als municipis de les àrees
metropolitanes en general sense
especificar si són la de Barcelona,
la de Lleida o la de Girona. Sigui
com sigui, Rosa Suriñach, d’ERC

“A Barcelona, si als
candidats els costa
sortir fins i tot de
l'Eixample, imagina’t 
si han de parlar de
problemàtiques que
van més enllà de la
ciutat”, diu Oriol Estela

Barcelona, explica que el repte
més important que entoma la re-
gió és el de l’habitatge, i per això
proposa, entre altres, convertir
sòl industrial en terreny edificable
i impulsar l’IMPSOL, l’empresa
metropolitana d’habitatge. A més,
considera que cal millorar la mo-
bilitat enllaçant els límits entre els
municipis amb bicicletes.   

Altres formacions també iden-
tifiquen aquestes problemàtiques,
però no han fet tants esforços
per definir els seus argumentaris.
El PP, per exemple, entoma la
campanya des del vessant muni-
cipal, i per això no té cap docu-
ment de mesures per a la metrò-
poli. L’alcaldable per Badalona Xa-
vier García Albiol considera que,
en termes territorials, la seva ciu-
tat ha de “recuperar l’estabilitat po-
lítica per tornar a ser un referent”
i “transformar la C-31” perquè dei-
xi de “dividir el municipi”. 

Fa el mateix Xavier Trias a
Barcelona. La seva llista no ha pre-
sentat cap programa metropoli-
tà explícit, però aposta per una
AMB que gestioni les relacions en-
tre municipis i no pas per un ens
que dicti polítiques. “No és una
eina política clàssica, sinó de ges-
tió de serveis i d’entesa entre
municipis”, afirma l’exalcalde i
candidat de Trias per Barcelona. 

CRÍTICS AMB L’AMB
Potser la proposta més allunyada
de la resta és la de la CUP. La for-
mació anticapitalista vol la “disso-
lució de l’AMB”. “És un organisme
opac i una menjadora de recursos
que es reparteixen els barons so-
cialistes”, diu la candidata per Bar-
celona Basha Changue. Per a la
CUP, els grans reptes als quals s’en-
fronta el territori haurien de re-
soldre’s amb diàleg entre els dife-
rents ajuntaments d’una zona i no
pas amb un organisme centralitzat.
“Els municipis han de poder man-
comunar serveis en funció de les
necessitats”, afirma Changue.

També es mostra crítica Anna
Grau, de Ciutadans a Barcelona.
“No tenim una entitat vertebra-
dora, però, en canvi, paguem so-
bresous i impostos injustos”, diu.
“L'AMB és un cementiri d'ele-
fants i de mala gestió, quan podria
ser una plataforma de col·labora-
ció publicoprivada i l’espina dor-
sal que cohesioni els municipis”.

Una varietat d’opinions que de-
mostren que el debat metropolità,
encara que ningú en parli, és més
viu que mai. 

Tot i que la majoria dels
partits coincideixen 
en quins són els reptes
que afronta l’àrea
metropolitana, només
un ens ha fet arribar un
programa electoral
explícit per al territori

Hi ha qui aposta per escollir els consellers
metropolitans i la presidència de l’AMB per elecció

directa i qui hi està fermament en contra

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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EL DEBAT DELS ‘NÚMEROS DOS’ DE BARCELONA
Alamany (ERC), Martí Grau (comuns), Gay (PSC) i Munté (Trias per BCN)

Quatre números dos dels partits
amb opcions de governar Barce-
lona després de les eleccions mu-
nicipals del 28 de maig. Dues ho-
res de debat. Quatre grans temes
sobre la taula. Moltes idees, pro-
postes i, perquè no dir-ho, dards
enverinats. La tarda de dimecres
10 de maig, Elisenda Alamany
(ERC), Jordi Martí Grau (co-
muns), Maria Eugènia Gay (PSC)
i Neus Munté (Trias per Barcelo-
na) van participar en el debat
electoral organitzat pel Línia a
l’Espai Línia i conduït pel director
editorial del diari, Arnau Nadeu. 

ELS TEMES QUE IMPORTEN
Amb freqüència, les qüestions
que es tracten en campanya res-
ponen a les agendes polítiques dels
partits. Per aquest motiu, en el de-
bat a quatre, el diari Línia va vo-
ler trencar aquesta dinàmica i va
proposar a les mans dretes dels
caps de llista abordar el que de
debò interessa la població. Com?
Doncs ben senzill: amb dades. Se-
gons l’últim baròmetre municipal,
del desembre passat, els temes
que més preocupen la ciutadania
de la capital catalana són la inse-
guretat, la neteja, l’accés a l’habi-
tatge i la mobilitat.

En aquest sentit, els polítics,
acostumats a debatre en altres
termes, no van poder escapar de
la veritable actualitat de la capi-
tal catalana, tot i que de vegades
ho van intentar. Martí Grau deia

que la neteja no preocupa tant la
ciutadania, Munté afirmava que
les ocupacions il·legals de pisos
són un problema principal, Ala-
many se centrava en el turisme i
denunciava que la ciutat està en
venda i Gay treia pit de la Barce-

lona olímpica del PSC. Sigui com
sigui, els ponents es van adaptar
al debat suggerit i els espectadors
van poder escoltar què proposa
cada formació en allò que de
debò els interessa. Una estranya
sort per a una sala que es va om-
plir de gom a gom. 

ESTRATÈGIES DE CAMPANYA
Més enllà del que es va dir, el de-
bat també va ser útil per veure qui-
nes estratègies seguirà cada par-
tit en aquesta campanya electoral.
Les diferents tàctiques que els
candidats van defensar amb més
o menys fortuna i que en les prò-
ximes setmanes seran recurrents
en altres debats es poden resumir
a tall de titular.

Alamany, d’ERC, critica l’he-
rència del govern actual format
pels comuns i el PSC i es propo-
sa com l’opció de renovació per
l’esquerra. Martí Grau, per la seva
banda, es mostra com el repre-
sentant de la continuïtat del mo-
del iniciat el 2015. Gay, dels so-
cialistes, intenta desvincular-se
de qualsevol relació amb la for-

mació d’Ada Colau, tot i que el
PSC ha governat el mandat amb
ella. I Munté mira de capitalitzar
el vot anti Colau i encarna l’opció
de trencament amb els vuit anys
de govern de l’alcaldessa.

FÍLIES I FÒBIES
Així mateix, durant el debat tam-
bé es van poder observar les filies
i les fòbies de cada partit, és a dir,
l’antesala que permet intuir com
podrien teixir-se els pactes l’en-
demà dels comicis. Alamany i
Martí Grau, tot i les diferències, no
amagaven la seva proximitat i
camaraderia. Semblaria que els
socis de govern en els darrers anys
han estat ERC i els comuns i no
pas aquests últims i els socialistes. 

De fet, Martí Grau va ser molt
dur amb Gay. No va desaprofitar
cap oportunitat per atacar-la i
fins i tot ironitzar amb les seves in-
tervencions i les xifres que la so-
cialista portava apuntades. El
malestar dels comuns amb els
seus –encara avui– socis de go-
vern es palpa a l’ambient després
que Jaume Collboni abandonés

l’Ajuntament de Barcelona el ge-
ner passat per dedicar-se a temps
complet a la cursa electoral.

Per la seva banda, Alamany,
encara que va ser contundent
amb la gestió del govern, va pre-
ferir atacar el PSC. Sembla que la
distància ideològica entre ERC i els
comuns no és gaire gran, ara que
el procés independentista viu ho-

res baixes, i el que distancia amb-
dues formacions són potser més
les formes que no pas el fons.

Gay, al seu torn, no volia de-
cantar-se ni cap als comuns ni
cap a Trias per Barcelona. Té sen-
tit, ja que el PSC podria formar
govern tant amb uns com amb al-
tres, en funció dels resultats.
Amb tot, aquesta posició equi-

distant va fer que Gay fos l’ob-
jectiu de les crítiques dels seus ri-
vals en més d’una ocasió. L’es-
tratègia de Collboni de deixar l’A-
juntament i mostrar-se crític
amb els comuns malgrat seguir-
hi governant va ser una diana fà-
cil a la qual tots els candidats van
disparar, titllant la situació d’in-
congruent.

Pel que fa a Munté, la més mo-
derada dels quatre, va assumir
l’estratègia de mirar-se com el
PSC, els comuns i ERC es bara-
llaven. Com es diu col·loquial-
ment, la seva formació no té ca-
dàvers a l’armari, només quatre
anys d’alcaldia de Xavier Trias en-
tre el 2011 i el 2015, i per això la
seva posició en el debat va ser la
més còmoda dels quatre. Sempre
és senzill veure com els altres es
barallen. Però ja ho diu la dita cas-
tellana: els que es barallen es de-
sitgen. Potser per això cap dels
candidats d’esquerres va tendir-li
gaire la mà –amb alguna excep-
ció puntual de Gay–. Ara bé, ja se
sap que la política, de vegades, fa
estranys companys de llit.<

Albert Alexandre
BARCELONA

Confrontats pels problemes reals
» Les principals preocupacions de la ciutadania segons el baròmetre municipal van centrar el debat

» L'Espai Línia va presenciar les fílies i les fòbies dels quatre partits amb opcions de governar

Alamany (ERC), Martí Grau (comuns), Gay (PSC), Munté (Trias per Barcelona) i Nadeu, director editorial del Línia. Fotos: Joanna Chichelnitzky

Es van poder veure 
les estratègies que

seguiran ERC, comuns,
PSC i Trias per BCN 

en la campanya

Els ‘números dos’ 
van adaptar-se a un

format de debat
allunyat de la seva

agenda política
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4Un de cada quatre barcelonins creu que la in-
seguretat és el principal problema de Barcelona.
Martí Grau, però, va defensar que s’han “reduït
un 16% els delictes respecte al 2019”. “Dir que Bar-
celona és insegura és exagerat”, va afegir. 

Gay, tot i que el seu partit ostenta la regido-
ria de Seguretat, es va situar als antípodes del dis-
curs de Martí Grau i va criticar els comuns en
aquest apartat. “Calen més mesures”, deia. Era la
mateixa opinió de Munté, que va afirmar que no
s’està “afrontant la inseguretat” i que quan Xavier
Trias va ser alcalde aquest problema “només pre-
ocupava el 3,4% de la població”. 

Alamany també va criticar la gestió del govern
en aquesta matèria. “S’ha gestionat a mitges i s’ha
menystingut la ciutadania”, va dir per afegir que
el PSC té “molta barra criticant una tasca que ha
liderat Albert Batlle”.<

Inseguretat El minut d’or

“La gent no vol continuar
igual. Cal posar les bases
d’una nova Barcelona. Vo-

lem obrir la ciutat, però això
no vol dir posar-la en venda.

L’alternativa no és tornar al passat”

ELISENDA ALAMANY“
“Barcelona viu una trans-
formació econòmica, so-
cial i urbanística. Trias és
l’antimodel i vol desmuntar-
ho tot. Per garantir la transfor-
mació, cal que Colau continuï”

JORDI MARTÍ GRAU

“Apostem per una ciutat
ordenada, que conciliï els
interessos de la ciutadania

i que no els confronti. Hem
de construir una Barcelona sos-

tenible que generi prosperitat i igualtat” 

MARIA EUGÈNIA GAY

“Barcelona no funciona
bé i la ciutadania vol un
canvi. El canvi és Trias. Cap
dels altres partits, malgrat
que facin veure que no es conei-
xen, és canvi. Són més del mateix”

NEUS MUNTÉ

1
4L’única ocasió en què Gay va defensar la tasca
de l’Ajuntament va ser en el debat de la neteja. La
socialista va argumentar que si la ciutat està bru-
ta és pels problemes que hi ha hagut amb la nova
contracta del servei de neteja. “Hem de mirar qui
n’ha tingut la responsabilitat i posar més mitjans
tècnics i humans en aquest servei”, va afirmar. El
mateix Martí Grau explicava abans que ella que la
pandèmia havia endarrerit la posada en marxa del
nou servei i afegia que “ara es començaran a veu-
re els efectes de la nova contracta”.

Els arguments no van convèncer Alamany. “Els
comuns tendeixen a aigualir els problemes”, va dir
per afegir que “Barcelona no s’acaba d’agradar, i
per això calen mesures”. Per a Munté, “la ciutat
segueix bruta i els contenidors sobresaturats”. A
més, va atacar el porta a porta i va dir que no fun-
cionarà en una ciutat “densa com Barcelona”.<

Neteja2

4Quan els comuns van arribar al poder municipal
ho van fer dient que solucionarien el problema de
l’habitatge. Alamany va utilitzar aquesta qüestió
per atacar la formació d’Ada Colau. “No heu fet
res del que dèieu que faríeu, i la prova és que en
quatre anys el preu del lloguer ha augmentat un
40%”, va criticar. En la mateixa línia, Munté va
afirmar que “no s’ha fet res del que es prometia”
i va considerar que “cal un gran consens i no po-
sar tota la responsabilitat en els propietaris”.  

Martí Grau va negar la major i va dir que el go-
vern hi ha posat fil a l’agulla amb mesures com la
d’obligar qualsevol nova promoció a tenir un 30%
d’habitatge de protecció. Per la seva banda, Gay
va afirmar que aquesta mesura no ha funcionat
i va explicar que des del PSC s’impulsarà la
construcció de “70.000 pisos públics i privats”. Els
seus oponents van titllar la mesura de faraònica.<

Habitatge3
4Martí Grau va avisar: “La contaminació s’ha re-
duït, i per això els canvis en mobilitat han vingut
per quedar-se”. Alhora, va assegurar que la població
“vol que es pacifiquin els carrers”. Malgrat això, Gay
no veia clar el seu posicionament. De fet, va afir-
mar que cal “fomentar el transport públic i la mo-
bilitat elèctrica” i va fer esment a un dels punts més
importants de la campanya del PSC en el terreny
de la mobilitat: “Apostarem per fer espais verds
als interiors d’illa com preveia el pla Cerdà”. 

En aquest àmbit, Alamany va acusar el govern
municipal de ser poc ambiciós en els seus plans
i va afirmar que cal “una autèntica pacificació dels
carrers que arribi a tots els barris de la ciutat”.
Munté es va mostrar més crítica i va asseverar que
les superilles estan creant “carrers de primera i de
segona”. A més, va acusar el govern municipal d’es-
tar portant la ciutat al “col·lapse”.<

Mobilitat4
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Maragall culpa Colau de la
situació actual dels creuers

TURISME4El candidat d’Es-
querra Republicana a l’alcal-
dia, Ernest Maragall, ha atribu-
ït la situació actual dels creuers
a la ciutat a “l’acord del 2018”
entre l’alcaldessa Ada Colau i l’a-
leshores president del Port, Six-
te Cambra. 

A parer de Maragall, aquell
acord “va fixar, aprovar i confir-
mar que estava bé tenir les ter-
minals de creuers que tenim i la
capacitat actual per rebre’ls”. El
candidat republicà no es mostra
contrari als creuers, però sí que

considera necessari “governar-
los bé”. Alhora, aposta per “po-
tenciar-ne un cert tipus” i no
d’altres, en al·lusió a la voluntat de
limitar els creueristes de trànsit.

En una conferència al Col·legi
d’Economistes de Catalunya,
Maragall també ha assegurat
que la seva aposta, sobre el mo-
del econòmic de la ciutat, és
passar  del model “low cost ac-
tual” a un altre que potenciï la in-
novació, el coneixement i la cons-
trucció “especialment vinculada
a la rehabilitació d’edificis”.

HABITATGE4Barcelona ja té pre-
parat l’informe que acredita que
la ciutat és una zona amb un mer-
cat de l'habitatge tens i pot apli-
car la nova llei aprovada al Con-
grés espanyol per regular els llo-
guers. Així ho ha assegurat en una
entrevista a elDiario.es l’alcal-
dessa i candidata dels comuns a
revalidar el càrrec, Ada Colau.

“Barcelona serà la primera a
aplicar la nova llei amb la màxi-
ma ambició”, ha assegurat Co-
lau, que ha remarcat que la vo-
luntat és que “tots els barris” pu-
guin regular els lloguers. “Ja te-
nim els deures fets”, ha dit. Co-
lau ha criticat que durant anys
“s’ha posat la catifa vermella a
l'especulació” i que calia una
regulació per “frenar les pujades
abusives”. L’Ajuntament envia-
rà l'informe al Govern tan bon
punt la nova llei entri en vigor.

El document, elaborat per
l’Observatori Metropolità de
l'Habitatge, diu que la ciutat de

Barcelona compleix un dels re-
quisits que preveu la llei espa-
nyola: que el cost mitjà de la hi-
poteca o del lloguer a la ciutat su-
peri el 30% dels ingressos mit-
jans de les famílies.

Tanmateix, Barcelona no
compleix amb el requisit que el
preu de compra o de lloguer
hagi experimentat, en els úl-
tims cinc anys, un percentatge

d'increment acumulat almenys
de tres punts per sobre de l'aug-
ment de l'IPC.

Amb tot, i segons destaca el
document de l’Observatori Me-
tropolità de l’Habitatge de Bar-
celona, la llei espanyola ja per-
met declarar una zona de mer-
cat residencial tens quan es
compleix, almenys, una de les
dues condicions. 

Ada Colau, en un ple municipal. Foto: ACN

Colau demanarà que es regulin 
els lloguers a tots els barris

Ernest Maragall, en un acte de campanya. Foto: ERC

Segueix la NIT ELECTORAL
amb nosaltres escanejant

aquest codi QR

Especial electoral

CAMPANYA4El candidat de
Junts a l’alcaldia de la ciutat, Xa-
vier Trias, que es presenta sota
la marca Trias per Barcelona,
creu que el resultat de les elec-
cions serà “clar” i a favor seu. 

“La gent es quedarà parada.
No anem igualats. Guanyarem
clarament i seré l’alcalde”, pro-
clamava el passat 6 de maig en
un acte al Parc Central del Po-
blenou que va aplegar 230 can-
didats de Junts als comicis. Du-
rant el seu discurs, Trias va re-

ivindicar la pertinença al seu
partit. “La força me la dona ser
de Junts”, va dir en un acte on va
coincidir amb la presidenta sus-
pesa del Parlament, Laura Bor-
ràs.  “La força la tinc quan els di-
rigents em diuen em presenti.
Que en Pujol i en Puigdemont
em diguin que em presenti. Això
em dona força”, va exclamar.

CRÍTIQUES A COLAU
En la seva intervenció, el candi-
dat de Junts també va carregar

contra l’actual alcaldessa, Ada
Colau, perquè considera que
“ha fet perdre el lideratge, l’or-
gull i l’autoestima” de la ciutat. 

A més, Trias també va fer
una crida a governar conjunta-
ment amb l’àrea metropolitana
i evitar “desgavells” que han
portat a la segregació de barris
com la Mina. D’altra banda,
va assegurar que l’“única ma-
nera” que una ciutat tingui jus-
tícia i benestar social és “crear
activitat econòmica”.

Trias es veuguanyador

Trias, durant l’acte al Parc Central del Poblenou. Foto: ACN
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Iniciativa | El comerç de Nou Barris va sortir al carrer
El passat 6 de maig l’Eix Nou Barris va celebrar una nova edició de la Mostra
de Comerç al carrer. Els jardins de Can Xiringoi va ser l’espai que va acollir

una jornada que va incloure música amb directe i la paellada popular.

S’estrena la primera
Ruta dels Bunyols de Bacallà

GASTRONOMIA4El comerç
barceloní va estrenar a finals
d’abril la Ruta dels Bunyols de
Bacallà- La primera edició d’a-
questa nova iniciativa s’allarga-
rà fins al 21 de maig i compta
amb la participació d’un total de
22 restaurants i 13 bacallaneries.
En el marc d’aquesta proposta,
tots els establiments implicats
ofereixen una tapa de bunyols de
bacallà acompanyada d’una be-
guda per un preu econòmic.

Es tracta d’un esdeveniment
gastronòmic impulsat pel Gremi
de Bacallaners de Catalunya i Ba-

callà d’Islàndia, amb la col·labo-
ració d’Olis Bargalló i Restaura-
Plus, i amb el suport de Mercats
Municipals de Barcelona. Se-
gons l’organització, l’objectiu de
la ruta és “enaltir una elaboració
culinària” tan nostrada.

L’organització deixa clar que
la proposta “és molt més que una
ruta de bars”, ja que també inclou
bacallaneries que es troben als
mercats municipals de la ciutat.
Aquestes parades oferiran cada
dissabte que duri la ruta una tapa
per només tres euros i tallers de
cuina adreçats a infants.

REIVINDICACIÓ4El Dia Euro-
peu del Comerç de Proximitat
es va celebrar el passat 9 de
maig i el comerç de Barcelona
ho va fer sortint al carrer, a ban-
da de programar actuacions
de cantants d’òpera als matei-
xos carrers.

La Fundació Barcelona Co-
merç va liderar l’acte institucio-
nal que va organitzar la Comis-
sió Europea a la plaça Sant Jau-
me, on també hi van ser diversos
eixos de la ciutat. Durant l’acte,
el president de Barcelona Co-
merç, Pròsper Puig, va tornar a
reivindicar la candidatura de
Barcelona per ser la primera
Capital Europea del Comerç de
Proximitat. “Ja tenim la feina
feta amb el programa que vam
presentar el gener d’aquest any
i en principi al juny sabrem la re-
solució de la Unió Europea (UE),
que pensem que serà positiva”,
explicava Puig.

En aquest sentit, el presi-
dent de l’entitat va afirmar que,
un cop els aprovin el projecte
(tot i que encara està a expen-

ses de la UE), el següent pas
serà conèixer la partida pres-
supostària, que creu que serà
“cap a finals de novembre”. Un
cop aquí, ja podran engegar la
capitalitat per al 2024.

D’altra banda, Puig també va
reclamar que aquest dia s’acabi
convertint en “la diada nacional
del comerç local a Catalunya”.

Puig va afegir que una jornada
com aquesta serveix per reivin-
dicar “la importància que té
aquest tipus de comerç per a tots
els veïns” i que convertir-lo en la
diada “ho fa més visible”.

Amb tot, durant l’acte també
es va desplegar la bandera d’Eu-
ropa i l’actuació de l’Òpera Jove
va posar el punt final.

Foto de família de l’acte a la plaça Sant Jaume. Foto: Barcelona Comerç

El comerç celebra el Dia Europeu
del Comerç de Proximitat

La presentació de la 1a edició de l’activitat. Foto: Ruta dels Bunyols de Bacallà
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Esports Bàsquet | El SESE s’acomiada de la temporada
El conjunt d’Enric González va tancar la temporada 2022-2023 a la Copa Catalunya femenina
amb una victòria per 74-49 contra el TGN Bàsquet el passat 7 de maig. El SESE ha finalitzat en
una notable sisena posició, amb 12 victòries i 14 derrotes, 1559 punts a favor i 1469 en contra.

“Buscant més” és la senzilla
descripció que Juan Hereza
(Barcelona, 1990) té a Twitter.
“Fa molts anys que la vaig es-
criure i no la canvio perquè re-
trata la meva essència. No m’a-
grada conformar-me amb res i
sí reinventar-me”, explica l’en-
trenador del CB Roser.

És inconformista, metòdic,
empàtic i, sobretot, sincer. “A ve-
gades estic massa a sobre dels
jugadors i normalment me n’a-
dono hores més tard. Si actues
així, l’equip està molt pendent de
tu i potser no tant del que ha de
fer”, enraona l’entrevistat, que
sap que els esportistes necessi-
ten oxigen. Mai, assegura, ha tin-
gut cap problema en reconèixer
i demanar disculpes si creu que
s’ha excedit “donant canya”. “I
ells em poden dir sempre el que
pensin. El respecte i la confian-
ça són sagrats”, afegeix.

ENGINYER CIVIL
Ser enginyer civil l’ajuda molt a
l’hora d’entrenar. Després d’u-
na derrota contra el CB Grano-
llers i d’un balanç d’un triomf i
quatre derrotes a la Lliga EBA,
i amb cap victòria a pretempo-
rada, Hereza va voler fer un pla
d’actuació comunitari. “La com-
petitivitat és la nostra essència
i en aquell moment no compe-
tíem. Havíem d’analitzar quins
eren els problemes i les seves
causes, i detectar les accions
que estaven en les nostres mans
per revertir la situació”, recorda.

Hi havia jugadors en un mal
moment de confiança i al grup
li faltava més concentració i
gestionar bé les emocions. “Ha-
víem de millorar la intensitat i
el nivell en les pràctiques, i can-
viar la manera d’entrenar-nos
per assolir millors llançaments
i després tenir més punteria. Els
nostres percentatges de tir eren
molt baixos i no disposàvem de
llançaments còmodes. El pla
que vam fer junts va sortir molt
bé”, celebra Hereza.

EL GRAN CANVI
El CB Roser va encaixar tres
derrotes consecutives, amb sen-
sacions i prestacions molt dife-
rents, i va guanyar els nou pri-

mers partits de 2023, sis per 10
o més punts. Van ser poc més de
dos mesos “brillants” en què no
van patir gaires lesions, el dia a
dia era “brutal” i jugaven amb la
confiança de poder guanyar
qualsevol rival. Inclús el Barça
B. Així va ser.

S’ACABA LA RATXA
La ratxa s’acabaria a casa con-
tra el CB Tarragona i l’equip no-
més guanyaria un matx dels
últims sis. Un balanç que els ha
impedit classificar-se per a la
fase d’ascens a la Lliga LEB
Plata. La igualtat del grup C2 ha
estat tan gran que el CB Espar-

reguera ha perdut la categoria
amb 10 victòries.

EL NOU ROSER
El barceloní, que ja treballa en
el CB Roser del curs 2023-
2024, un grup que serà conti-
nuista i tindrà algunes novetats,
conserva intacta la il·lusió dels

seus inicis a l’Escola Pia. “Aquell
nen jugava força bé. No sé en
quin moment en vaig fer més
dolent”, descriu, divertit, Here-
za, que a La Salle Gràcia debu-
taria a les banquetes. A cadet o
júnior va jugar “contra equips
que competien millor” i va vo-
ler anar a un club “més compe-

tiu” per créixer més com a ju-
gador. A júnior va fer les proves
al CB Roser i s’hi va quedar.

PENJA LES BOTES
Curiosament, no va ser al con-
junt del Fort Pienc on va penjar
les botes. Ho va fer a l’FC Mar-
tinenc Bàsquet: “Al CB Roser ja

em valoraven molt com a en-
trenador, però ja no tant com a
jugador… [Riem]. I a l’FC Mar-
tinenc Bàsquet vaig descobrir
que volia dedicar més hores a
dirigir grups i que no volia per-
dre’m un partit com a tècnic
perquè tingués un de jugador.
Així que em vaig retirar”.

PASSEJAR
Li encanta passejar o fer una
cerveseta acompanyat dels seus
pel barri de Sants, on viu. “Un
dels meus espais favorits és,
sens cap mena de dubte, la
rambla de Brasil”, comparteix
l’entrevistat, que té dues expe-
riències en bàsquet femení. La
primera va ser en un cadet del
CB Roser i la segona en el júnior
A del SESE, “un grup molt maco
amb què vam fer una excel·lent
temporada i amb qui conservo
una molt bona relació”. Per a
Hereza la competitivitat, els
vincles humans i gaudir són els
seus tres elements que més va-
lora del seu estimat bàsquet.

Toni Delgado
NOU BARRIS

Lapunteria de JuanHereza
» L’extècnic del SESE va fer un pla d’actuació comunitari perquè el CB Roser aparqués un inici dolent 
» “Havíem de veure quins eren els problemes i les seves causes, i detectar què podíem fer”, recorda

Juan Hereza, entrenador del CB Roser, durant un matx. Foto: David Grau

“La competitivitat 
és la nostra essència, 
i en aquell moment no
competíem”, reconeix

“Al Martinenc Bàsquet
vaig descobrir que volia
dedicar més hores a
dirigir grups”, diu
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Mal de coraçon és una de les maneres
amb què Santa Teresa anomenava la seva
malaltia. No se sap amb certesa què pa-
tia, però és evident que la seva relació
amb el dolor era forta i intensa. En
aquesta obra, tres personatges agònics
i mig alcoholitzats, que pateixen algun
dolor a l’ànima, es troben en un bar.
A la Sala Tallers del TNC, a Barcelona.

Teatre

Mal de coraçon
Victoria Szpunberg

El trio que es va popularitzar per cantar
al seu terrat de l’Eixample durant el con-
finament és ara un grup musical conso-
lidat. Els Stay Homas acaben de publicar
el seu segon àlbum, Homas (Cukileo
Records), amb el qual asseguren que han
deixat enrere el “fenomen” i han avançat
cap a una altra etapa, tal com han expli-
cat en una entrevista a l’ACN.

Música

La Dani (Natalia de Molina), una patriò-
tica agent antiavalots, es troba durant un
desnonament a Madrid uns diners ama-
gats, una trama de corrupció policial i un
crim que l’obliga a fugir a un territori hos-
til on no és benvinguda i no coneix l’i-
dioma. Ara només compta amb l’ajuda de
la jove nigeriana a la qual acaba de des-
nonar i obre els ulls respecte al sistema.

Pelis i sèries

Asedio
Miguel Ángel Vivas

Homas
Stay Homas

Fira Literal
Els pròxims 20 i 21 de maig, el recinte de la Fabra i Coats de
Barcelona tornarà a acollir la Fira Literal, que enguany arri-
ba a la 9a edició. Aquest esdeveniment, d’accés lliure i gra-
tuït, tindrà un total de 113 parades, en les quals s’exposa-
ran més de 4.000 títols. En el marc de la fira també s’han

programat una setantena d’activitats diverses, que van des
de presentacions de llibres fins a concerts, passant per de-
bats i recitals de poesia. Al recinte, a més, hi haurà un espai
de lectura, una zona de joc i un racó gastronòmic. Els dies

previs tindrà lloc Literal PRO, la fira professional.

J O R G E  J A V I E RQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Amagat entre muntanyes acinglerades
i desavinents, en algun lloc remot de les
Guilleries transitat per caçadors de llops,
bandolers, emboscats, carlins, sortilleres,
maquis, pilots de ral·lis, fantasmes, bès-
ties i dimonis, el mas Clavell s’agafa a ter-
ra com una paparra. És una casa, sobre-
tot, habitada per dones, on un sol dia con-
té segles de records.

Llibres

Et vaig donar ulls i vas mirar... 
Irene Solà

| Fuga 2
Arriba Fuga 2: Melodies of Steel, una seqüela que ofereix un sistema de combat

millorat i més estratègic. Per a PC, PS 4 i 5, Switch i Xbox One i Series X/S.

Fo
to

: L
ite

ra
l

És la fi d’una era televisiva. Semblava que no s’acabaria
mai, però un cop més la vida ens demostra que tot té un
final. Aquest to fatalista que gastem avui és per parlar, ni
més ni menys, de la cancel·lació de Sálvame. El programa
presentat per Jorge Javier Vázquez (Badalona, 1970) ha
estat catorze anys en antena, omplint les tardes de Tele-
cinco i acompanyant milions d’espectadors i, sobretot,

d’espectadores. Dones d’una certa edat que han trobat en
la senzillesa i el sentit de l’humor d’aquest format –que,
diguem-ho tot, sovint ha traspassat línies vermelles– un
entreteniment inigualable. I ara els el prenen, perquè qui
ocuparà les tardes de Telecinco serà la productora d’Ana
Rosa Quintana. Un altaveu de la dreta rància en lloc d’un

programa que presumia de ser “de rojos y maricones”. Que-
da clar qui hi surt perdent. Malgrat tot, Vázquez s’ho ha

pres amb humor: ha publicat a les xarxes un vídeo amb la
seva mare. “I ara què faràs?”, li pregunta ella. Ell respon que
potser torna al teatre. “Com que et va anar tan bé l’última

vegada...”, remata la mare, carregada de sarcasme. 

Famosos

Ser una estrella televisiva
És una de les cares més conegudes de la faràndula espanyola

Més aviat què li han fet: posar fi a ‘Sálvame’
El programa presentat per ell ha estat catorze anys en antena

Dol i paraules boniques
Els espectadors més fidels del format no se’n saben avenir
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

OMEGA 3

Els adolescents que mengen nous en la seva dieta
mostren més capacitat d’atenció i concentració 

ESTUDI

ADOLESCENTS

REGULARITAT

E S T I L S  D E  V I D A

i NEUROLOGIA
Són prou ben coneguts els efectes de les nous per reduir el co-
lesterol. Però els seus beneficis van més enllà. Menjar-ne habi-
tualment podria beneficiar el desenvolupament de les capaci-
tats cognitives dels adolescents i ajudar la seva maduració psi-
cològica. Això es deu a l’àcid gras alfa-linolènic, un tipus d’ome-
ga-3 que ajuda el desenvolupament del cervell, sobretot en
etapes de creixement. 
L’Institut d’Investigació Sanitària Pere Virgili ha liderat un estudi

que ha fet un seguiment a dos grups de 350 estudiants, un d’ells
consumidor de nous durant sis mesos. Els resultats mostren que
els adolescents amb nous a la seva dieta s’havien beneficiat d’un
increment en la seva capacitat d’atenció i diversos amb TDAH ha-
vien millorat notablement el seu comportament, amb menys ten-
dència a la hiperactivitat. La investigació també mostra millores
en la capacitat de raonar i resoldre problemes de forma més efi-
cient i ràpida. Segons les recomanacions dels professionals mè-
dics, si els adolescents mengessin un grapat de nous al dia, tres
cops per setmana, i mantinguessin aquests hàbits durant el temps
es veurien canvis substancials en les capacitats cognitives per po-
der encarar l’adolescència i l’entrada a l’adultesa amb més facilitat. 

Les nous també milloren el cervell

Les nous contenen un tipus d’omega-3 que ajuda el
desenvolupament del cervell en etapes de creixement

Les claus

Els resultats beneficiosos s’han contrastat mitjançant un 
estudi elaborat per l’Institut d’Investigació Pere Virgili

La recomanació és menjar regularment un grapat de 
nous, uns tres cops per setmana, i sense interrupcions
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